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K
K a l e n d a r i u m

• W dniu œwiêta patronów miasta Poznania - Piotra i Paw³a,
podczas uroczystej 74. sesji Rady Miasta, tytu³ honorowego
obywatela miasta Poznania otrzyma³a prof. Teresa Rabska 
z UAM. Radni nadali honorowe obywatelstwo prof. Teresie Rab-
skiej, wspó³autorce reformy samorz¹dowej, za dorobek nauko-
wy oraz pracê i zaanga¿owanie w odbudowê samorz¹dnoœci 
w Polsce i tworzenie spo³eczeñstwa obywatelskiego. 

• Prezydent Austrii, dekretem z dnia 2 czerwca 2010 r., przyzna³
profesorowi Stefanowi Kaszyñskiemu z Uniwersytetu im. Ada-
ma Mickiewicza, Wielki Srebrny Order Zas³ugi Republiki Austrii. 

• Konferencja „Cities and Their Growth: Sustainability and Frac-
tality” odby³a siê w dniach od 5 do 6 sierpnia na Wydziale Na-
uk Geograficznych i Geologicznych UAM. Organizatorami kon-
ferencji byli Marsza³ek Województwa Wielkopolskiego i Instytut
Geografii Spo³eczno-Ekonomicznej i Gospodarki Przestrzennej.
Szczegó³y na stronie: http://www.geoconf.amu.edu.pl/Cities/ho-
me.htm

• Trzecie miejsce w konkursie na najlepszy plakat promuj¹cy
program LLP-Erasmus zdoby³ Erasmus UAM. Decyzja zapad³a w
lipcu, podczas konferencji koordynatorów programu w Wie-
dniu. Do rywalizacji zorganizowanej przez EAEC (European As-
sociation of Erasmus Coordinators) zg³osi³o siê 35 uniwersyte-
tów z krajów Unii Europejskiej. Wszystkie nagrodzone plakaty
znajduj¹ siê na stronie: www.eracon.info/index.php?id=86

• Ogród Botaniczny UAM, Wildlife Conservation Society, Funda-
cion Mundo Puro zorganizowa³y wystawê fotografii Mileniusza
Spanowicza „Amazoñskie lasy deszczowe - zagro¿one i gin¹ce
gatunki Boliwii”. Ekspozycja sk³ada³a siê z fotografii pochodz¹-
cych z ma³o znanego regionu tropikalnej czêœci Amazonii boli-
wijskiej, jednoczeœnie regionu, który jest uznawany za obszar 
o najwiêkszej ró¿norodnoœci biologicznej naszej planety. Wysta-
wê mo¿na by³o ogl¹daæ do 5 wrzeœnia. 

• Studenci UAM znaleŸli siê w finale konkursu Google Online
Marketing Challenge. Mateusz Turkiewicz, Micha³ Dziêcielski i
Hanna Michalska to sk³ad zespo³u, który pod opiek¹ Wojciecha
Czarta znalaz³ siê w fina³owej pi¹tce regionu EMEA (Europa, Bli-
ski Wschód, Afryka) œwiatowego konkursu marketingu interne-
towego. Ca³a trójka to studenci Informatyki Stosowanej z Wy-
dzia³u Fizyki UAM. Konkurs Google Online Marketing Challenge
to jeden z najwiêkszych œwiatowych konkursów szkó³ wy¿szych.
W tegorocznej edycji wziê³o udzia³ ponad 3 tysi¹ce dru¿yn z 70
krajów. Wiêcej informacji znajduje siê na stronie:
http://www.google.com/onlinechallenge/archive/2010/win-
ners.html

• Œwiatowej s³awy naukowcy z Francji, Niemiec, Wielkiej Bryta-
nii, USA i Polski wyg³osili wyk³ady na konferencji antropologicz-
nej 17th Congress of the European of the Anthropological As-
sociation. W trwaj¹cym od 29 sierpnia do 2 wrzeœnia w Colle-
gium Biologicum spotkaniu wziê³o udzia³ 171 uczestników z ca-
³ego œwiata. Zdrowie cz³owieka w ró¿nych aspektach: biologicz-
nym, spo³ecznym i kulturowym, zajmowa³o uczonych w trakcie
konferencji. Jej celem by³o przedstawienie wyników badañ an-
tropologicznych ze wskazaniem mo¿liwoœci praktycznego ich
wykorzystania w programach promocji zdrowia i opieki me-
dycznej. 

• Noc Naukowców która w tym roku odbêdzie siê 24 wrzeœnia
to jedyna taka noc w Europie! W godz.16.00 - 24.00, naukow-
cy z 7 wydzia³ów UAM otworz¹, dla zwiedzaj¹cych w ka¿dym
wieku, swoje miejsca pracy w 5 lokalizacjach, na terenie ca³ego
miasta, aby pokazaæ, ¿e nauka mo¿e byæ pasjonuj¹ca i ciekawa.
Zobaczymy naszych naukowców w nietypowych sytuacjach, a
publicznoœæ w roli naukowców. Czeka nas noc pe³na atrakcji: 
w programie UAM - 37 propozycji, w tym warsztaty, pokazy,
laboratoria, wystawy, wyk³ady, konkursy. Podobnie jak 
w zesz³ym roku Koordynatorem Nocy Naukowców jest 
Politechnika Poznañska. Udzia³ bierze równie¿ Uniwersytet Przy-
rodniczy i Poznañskie Centrum Superkomputerowo Sieciowe. 

• W dniach od 13 do 16 wrzeœnia pod auspicjami Rady Nauko-
wej Konferencji Episkopatu Polski odby³ siê w Poznaniu VIII Kon-
gres Teologów Polskich organizowany przez Wydzia³ Teologicz-
ny UAM w ramach tematu wiod¹cego Kongresu - Miêdzy sen-
sem, a bezsensem ludzkiej egzystencji. mdz
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PPNT to najstarszy w Polsce park naukowo-
technologiczny. Powsta³ w ramach Fundacji
UAM. PPNT to multidyscyplinarny oœrodek,
grupuj¹cy specjalistów z nauk œcis³ych, przy-
rodniczych i technicznych. Dzia³aj¹ w nim pra-
cownie, laboratoria i firmy z dziedziny chemii
i technologii chemicznej, archeologii, infor-
matyki, fizyki, geologii oraz nauk ekonomi-
cznych. Dziêki nowoczesnym i funkcjonalnym
obiektom, Park stworzy³ przedsiêbiorcom
optymalne warunki do prowadzenia biznesu,
oferuj¹c przy tym szeroki wachlarz us³ug
oko³obiznesowych.

Realizowany od czerwca 2010 do listopada
2011 projekt INNO(MOTY)WACJE jest
skierowany g³ównie do œrodowiska aka-
demickiego. Ma za zadanie zachêciæ badaczy
do przenoszenia wyników prac naukowych
do rzeczywistoœci gospodarczej, wykszta³ciæ
w nich postawy przedsiêbiorcze i zaznajomiæ
z regu³ami rynku. Ma tak¿e uœwiadomiæ
przedsiêbiorcom znaczenie wspó³pracy 
z naukowcami i korzystania z ich badañ.

W ramach projektu w dniach 4-5
paŸdziernika 2010 r. w Poznaniu odbêdzie
siê jubileuszowa konferencja naukowa
„INNO(MOTY)WACJE. Od inwencji 
do innowacji”. Wybitni specjaliœci z kraju 
i zagranicy bêd¹ mówiæ o roli parków tech-

nologicznych w budowie gospodarki
opartej na wiedzy. W programie m.in. sesje
pod has³em: „Czy parki naukowo-techno-
logiczne s¹ potrzebne w XXI w?”, „Czy
miêdzy nauk¹ i biznesem jest chemia?” oraz
„Europejskie patenty na transfer wiedzy”.
Goœciem honorowym konferencji bêdzie
Dyrektor Generalny Miêdzynarodowego

Stowarzyszenia Parków Naukowych (IASP) -
Luis Sanz.

Jubileusz uœwietni koncert Orkiestry Pol-
skiego Radia „Amadeus” pod dyr. Agnieszki
Duczmal, podczas którego wrêczone zostan¹
okolicznoœciowe statuetki. Uroczystoœæ
odbêdzie siê 5 paŸdziernika o godzinie 19.00
w Auli UAM. Ma³gorzata Mrowiñska

Cz³onkowie polsko-niemieckiej sieci
wspó³pracy „Viadrina KonNe(c)t - ko-
munikacja i zarz¹dzanie konfliktem”
spotkali siê ju¿ po raz drugi na Uniwer-
sytecie Europejskim Viadrina we
Frankfurcie nad Odr¹.

Sieæ ta istnieje na Viadrinie od zesz³e-
go roku i liczy ponad 30 cz³onków. Jest
projektem wspó³finansowanym przez
Polsko-Niemieck¹ Fundacjê na rzecz
Nauki. Jej celem jest stworzenie wspól-
nej platformy, wspieraj¹cej i rozwijaj¹-
cej projekty interdyscyplinarne i miê-
dzynarodowe ³¹cz¹ce naukê, praktykê i
dydaktykê w zakresie komunikacji i za-
rz¹dzania konfliktem. Cz³onkami sieci

s¹ osoby i instytucje z Polski i Niemiec.
Cz³onkostwo jest bezp³atne. 

Z sieci¹ mo¿e skontaktowaæ siê ka¿-
dy, kto potrzebuje szkolenia dla siebie
lub swoich wspó³pracowników w za-
kresie profesjonalnego postêpowania
w sytuacjach konfliktowych albo prak-
tycznego wsparcia w konkretnej sytua-
cji konfliktowej lub te¿, gdy porozumie-
nie z partnerami biznesowymi z zagra-
nicy natrafia na ci¹g³e przeszkody.

A.K.
Wiêcej informacji na temat cz³onkowstwa 

udzieli koordynator projektu:

Anita Kumecka

kumecka@euv-frankfurt/o.de

www.europa-uni.de/konfliktmanagement

Cykl wyk³adów na temat z³o¿onej problematy-
ki pogranicza kulturowego, etnicznego i wyzna-
niowego wyg³osi³a w ci¹gu kilkudniowego poby-
tu w Brukseli dr Kornelia Æwiklak, adiunkt na Wy-
dziale Pedagogiczno-Artystycznym UAM. Wyk³ad
oparty by³ na tekstach powojennej literatury pol-
skiej i niemieckiej. Tematyka wyk³adów spotka³a
siê z du¿ym zainteresowaniem s³uchaczy. W dys-
kusji studenci podejmowali kwestie nieoczywistej
to¿samoœci w kraju wieloetnicznym, zale¿noœci
miêdzy to¿samoœci¹ a jêzykiem (w ich przypadku
francuskim, waloñskim lub flamandzkim) oraz li-
terackich ujêæ tematu obecnych we wspó³czesnej
literaturze polskiej i niemieckiej.

Kornelia Æwiklak
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INNO(MOTY)WACJE
Wzmacnianie wspó³pracy nauki i biznesu, informowanie o osi¹gniêciach nauki i podejmowanych 
dzia³aniach innowacyjnych - to misja, któr¹ ju¿ od 15 lat realizuje Poznañski Park 
Naukowo-Technologiczny. Tegoroczny jubileusz parku sta³ siê okazj¹ do realizacji projektu 
pt. „INNO(MOTY)WACJE. Promocja otwartych postaw na proces komercjalizacji wiedzy”.

Zarz¹dzaæ konfliktem? Pogranicze 
z perspektywy Brukseli
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Na kongres zarejestrowa³o siê oko³o 150
naukowców z ca³ego œwiata, a wœród
nich m.in. David Ayers z Uniwersytetu

w Kent, znawca literatury amerykañskiej; Bo-
jana Pejic z Berlina, znawczyni sztuki krajów
postkomunistycznych; Eva Forgacs z Pasade-

ny, Peter Buerger z Bremy, Wolfgang Asholt z
Osnabrueck i Piotr Piotrowski, dyrektor Mu-
zeum Narodowego w Warszawie. Kongres
rozpocz¹³ siê wyk³adem otwartym prof. An-
drzeja Turowskiego z Pary¿a, wybitnego
znawcy awangardy rosyjskiej. Historycy sztuki

spotkali siê potem na garden party w Ogro-
dzie Botanicznym, gdzie zorganizowano po-
kaz filmów animowanych, zwi¹zanych z ha-
s³em kongresu High and Low. Brali te¿ udzia³
w wystawach Beyond Mediations i finisa¿u
Romana Opa³ki w CK Zamek. MAJ 

Budynek wzniesiono w latach 1908-1910 jako czêœæ ówczesnej Dzielnicy
Cesarskiej, na potrzeby Komisji Kolonizacyjnej, powo³anej przez Sejm Pru-
ski z inicjatywy Otto von Bismarcka w 1886 roku w celu wykupu ziemi 

z r¹k polskich i przekazania jej niemieckim osadnikom. Po II wojnie przez lata
korzysta³ z niego obecny Uniwersytet Medyczny. Od 2008 roku mieœci siê tu
Wydzia³ Filologii Polskiej i Klasycznej UAM.

Zabytkowy budynek zainteresowa³ Stowarzyszenie. Pierwsze rozmowy 
z w³adzami Wydzia³u i wizja lokalna da³y nadziejê na pokazanie go wiêkszej 
iloœci poznaniaków. 

- Mia³em nadziejê, ¿e bêdziemy mogli podejœæ do okien pod kopu³¹ i obej-
rzeæ panoramê Poznania... Sam sufit robi ju¿ jednak wra¿enie - mówi Witold
Stasiewski, skarbnik SAUAM, który ju¿ zwiedzi³ Collegium. 

Naszym przewodnikiem po Collegium Maius by³a prof. dr hab. Alicja Pihan-
Kijasowa, prodziekan Wydzia³u Filologii Polskiej i Klasycznej. Zwiedziliœmy par-
ter i hol, gabinet dziekana, Salê Komedy i inne ciekawe pomieszczenia. Z za-
bytkowych wnêtrz udaliœmy siê do nowoczesnej biblioteki Wydzia³u, któr¹ po-
kazywa³a Irena Horbowy, jej kierownik. Punktem kulminacyjnym by³o przejœcie
na kopu³ê, gdzie odby³ siê wyk³ad historyczny oraz pokaz filmów artystycznych
i zdjêæ o Poznaniu. 

Ju¿ teraz zapraszamy tak¿e na wycieczkê do Biblioteki Uniwersyteckiej, któr¹
zorganizujemy jesieni¹. Nie trzeba byæ cz³onkiem SAUAM, by wzi¹æ udzia³ w
zwiedzaniu. Informacje mo¿na znaleŸæ na stronie internetowej Stowarzyszenia
lub podczas dy¿urów cz³onków zarz¹du tj. we wtorki w godz. 16-18 i czwart-
ki w godz. 11-13. Tel. 61 829 44 96. (id)

Miêdzy sztuk¹ a kultur¹ popularn¹
European Network of Avant-garde and Modernism Studies (EAM) jest platform¹, skupiaj¹c¹ badaczy 
europejskiego modernizmu i awangardy XIX, XX i XXI wieku (www.eam-europe.ugent.be). 
Na zagadnieniu sztuki i kultury popularnej( High and Low) skupia³ siê tegoroczny kongres EAM, 
zorganizowany przez Instytut Historii Sztuki UAM.

„Latarnia 
Heliodora”
Pod takim has³em Stowarzyszenie Absolwentów UAM
organizuje wycieczki po budynkach uniwersytetu. 
Na pierwszej, w sobotê 18 wrzeœnia, 
odkrywano tajemnice Collegium Maius. 
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NASZ UNIWERSYTET PYTANIA O SENS

Jak napisa³ Benedykt XVI w swoim liœcie, wys³uchanym
na stoj¹co przez uczestników kongresu, zebrali siê oni, by
odpowiedzieæ na najwa¿niejsze pytania, jakie stawia so-

bie cz³owiek. Mówi³ o tym tak¿e rektor UAM, prof. Broni-
s³aw Marciniak, przypominaj¹c w swoim powitaniu s³owa
jednego z za³o¿ycieli uniwersytetu poznañskiego ks. Stani-
s³awa Kozierowskiego, ¿e ka¿dy cz³owiek musi sam sobie od-
powiedzieæ na pytanie: po co jestem? 

Czy teologom jest ³atwo odpowiedzieæ na to pytanie? Nie, bo
jak mówi³ przewodnicz¹cy Rady Naukowej Konferencji Epi-
skopatu Polski ks.bp prof. Andrzej Dziuba, wymaga to odwagi
spotkania wiary i rozumu, a abp Stanis³aw G¹decki, Wielki
Kanclerz Wydzia³u Teologicznego UAM widzia³ tê trudnoœæ w
napiêciu miêdzy œcis³ym rygorem naukowym a znacznie wa¿-
niejszym pytaniem o prawdê. Abp G¹decki wezwa³ do odwagi
w stawianiu pytañ, ale i pokory szukania odpowiedzi na nie,
¿ycz¹c uczestnikom Kongresu, aby teologia nie przypomina³a
wielkiego placu budowy, gdzie krz¹ta siê wiele osób, ale uciek³
z niego architekt.

VIII Kongres w Poznaniu by³ te¿ miejscem pierwszego pu-
blicznego wystêpu nowego nuncjusza papieskiego abp Celesty-
na Migliore, który trzy dni wczeœniej przyby³ do Polski. £¹czy
nas szczególna troska o wszystkich, kobiety i mê¿czyzn, m³od-
szych i starszych - mówi³, przywo³uj¹c has³o Kongresu - którzy

¿yj¹ miêdzy sensem a bezsensem ¿ycia. Nuncjusz cytowa³ Zyg-
munta Baumana o spo³eczeñstwie, które ¿yje bez przesz³oœci i
przysz³oœci, skupiaj¹c siê na tu i teraz, w stanie ci¹g³ej aktyw-
noœci, w której zatraca siê sens istnienia. Dwa tysi¹ce lat temu
podobne doœwiadczenie prze¿ywali uczniowie Jezusa. Gdy
opowiadali Nauczycielowi o licznych swoich dokonaniach i
trudach, kaza³ im On udaæ siê w miejsce pustynne i odpocz¹æ.
Takie jest zadanie teologii - zakoñczy³ nuncjusz - przekazanie
tego, co jest owocem kontemplacji. 

Przez 3 dni na kampusie Morasko za pomoc¹ „mi³oœci inte-
lektualnej” - jak teologiê nazwa³ Benedykt XVI - za pomoc¹
wiary i rozumu uczestnicy Kongresu zastanawiali siê nad py-
taniem „czy jest sens pytaæ o sens?”, a w ostatnim dniu zawar-
li odpowiedŸ w przes³aniu, które trafi nie tylko do uczonych,
ale i ksiê¿y i wiernych w ca³ej Polsce. Wœród goœci Kongresu by-
li m.in. obaj prymasi-seniorzy: kard. Józef Glemp i abp Henryk
Muszyñski oraz prymas abp Józef Kolwaczyk, Hanna Suchoc-
ka, ambasador Polski przy Stolicy Apostolskiej, znani teologo-
wie jak chrystolog ks. bp prof. Gerhard Mueller z Ratyzbony,
ks. prof. Hans Waldenfels, jezuita, przez wiele lat misjonarz w
Japonii, znawca religii niechrzeœcijañskich czy ks. dr Manfred
Deselaers z Centrum Dialogu i Modlitwy w Oœwiêcimu, autor
m.in. pracy „Bóg a z³o w œwietle biografii Rudolfa Hoessa, ko-
mendanta Auschwitz”. MAJ
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Spotkanie wiary i rozumu 
Zaczerni³o siê od sutann w Auli UAM - po uroczystej Mszy œw. w Katedrze tu w³aœnie rozpocz¹³ siê
13 wrzeœnia VIII Kongres Teologów Polskich. Po raz pierwszy w historii takie spotkanie odby³o siê w
murach uczelni œwieckiej, co podkreœlano jako jeden z dowodów na koniecznoœæ ³¹cznoœci teologii
z ¿yciem doczesnym. Na UAM od 12 lat funkcjonuje Wydzia³ Teologiczny. 
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Wspó³organizatorami byli UAM i Pol-
skie Towarzystwo Chemiczne. Na
przewodnicz¹cego Komitetu Orga-

nizacyjnego powo³ano prof. Marka Krêglew-
skiego z Wydzia³u Chemii.

Spektroskopia zajmuje siê badaniem pro-
mieniowania absorbowanego, odbijanego,
emitowanego lub rozpraszanego przez sub-
stancje. Pocz¹tków spektroskopii mo¿na do-
szukiwaæ siê nawet oko³o 400 lat p.n.e., czyli
za czasów Arystotelesa, który zauwa¿y³, ¿e do
powstania koloru potrzebne jest œwiat³o. Po-
tem by³ Newton i jego badania nad pryzmata-
mi rozszczepiaj¹cymi bia³e œwiat³o, a kilkana-
œcie lat póŸniej Christiaan Huygens postuluje
falow¹ naturê œwiat³a. 

Prze³omem w spektroskopii jest odkrycie
promieniowania podczerwonego przez F. W.
Herschela w 1800 roku oraz promieniowania
ultrafioletowego przez J. W. Rittera w roku
1801. S¹ to obszary widma niewidoczne dla
oka, lecz nios¹ce niezwykle istotne informacje
o otaczaj¹cej nas materii. Wkrótce potem W.
H. Wallaston and J. Fraunhofer po raz pierw-
szy obserwuj¹ w widmie s³onecznym zjawi-
sko absorpcji. W 1885 roku Szwajcar, J. J. Bal-
mer, podaje matematyczny wzór, opisuj¹cy li-
niowe widmo wodoru, a Rydberg i Ritz rozwi-
jaj¹ wkrótce tê formu³ê. Niels Bohr, w 1913
roku tworzy model budowy atomu wodoru, co
staje siê podstaw¹ do zrozumienia spektrosko-
pii atomowej. Pionierskie prace Plancka, Ein-
steina, de Broglie'a, Heisenberga, i innych na-
ukowców prowadz¹ do odkrycia przez
Schrödingera w 1926 roku równania falowe-
go. Dziêki nim rozumiemy dziœ budowê atomu
i cz¹steczki. W 1928 roku odkryty zostaje
efekt Ramana, a kilka lat póŸniej pojawiaj¹ siê
pierwsze eksperymenty mikrofalowe. W miê-
dzyczasie rozwija siê spektroskopia w pod-
czerwieni. Od roku 1950 staje siê ona g³ów-
nym narzêdziem iloœciowej i jakoœciowej ana-
lizy chemicznej.

Dynamiczny rozwój laserów i komputerów
znacznie przyczynia siê do rozwoju spektro-
skopii molekularnej. Wiek XX by³ niew¹tpli-
wie okresem wielkiego rozkwitu spektrosko-
pii molekularnej, czego efektem s¹ a¿ 22 na-
grody Nobla, które otrzymali naukowcy zwi¹-
zani z t¹ dziedzin¹.

Spektroskopia jest zarazem nauk¹ podstawo-
w¹, pozwalaj¹c¹ na zrozumienie podstawo-
wych praw fizycznych, jak i Ÿród³em odkryæ,
maj¹cych zastosowanie w ¿yciu codziennym.
Dziêki spektroskopii uzyskujemy najbardziej
szczegó³owe i istotne informacje o budowie cz¹-
steczek oraz ich dynamice. Spektroskopia przy-
czyni³a siê do rozwoju wielu nowych dziedzin
chemii i fizyki, jak chocia¿by astrofizyka, bada-
j¹ca zwi¹zki chemiczne przestrzeni miêdzy-
gwiezdnych, czy radioastronomia, wykrywaj¹-
ca w kosmosie m.in. zwi¹zki wêgla. Wprost nie-
wyobra¿alne jest to, ¿e spektroskopia pozwala
nam na przeprowadzenie analizy chemicznej
obiektów oddalonych o biliony lat œwietlnych. 

Wœród zaproszonych wyk³adowców tego-
rocznej konferencji byli specjaliœci z Australii,
Japonii, Kanady, Niemiec, USA i W³och. Tema-
tami wyk³adów by³y miêdzy innymi badania
cz¹steczek i klasterów przy pomocy spektro-
skopii ramanowskiej w wi¹zce ponaddŸwiê-
kowej, spektroskopia rotacyjna klasterów,
spektroskopia o wysokiej rozdzielczoœci mole-
ku³, wykonuj¹cych drgania o du¿ej amplitu-
dzie czy zastosowanie spektroskopii teraher-
cowej, mikrofalowej i w podczerwieni do ana-
lizy cz¹steczek w przestrzeniach miêdzygwie-
zdnych. Interesuj¹cym akcentem jednego z
wyk³adów by³o eksperymentalne potwierdze-
nie przez dr. Briana Drouina z Jet Propulsion
Laboratory w Kalifornii energii rotacji cz¹-
steczki HD, wyznaczonej teoretycznie kilka
miesiêcy wczeœniej przez prof. Jacka Komasê z
Wydzia³u Chemii UAM. Wczeœniejsza wartoœæ
doœwiadczalna z 1988 roku nie by³a zgodna z
teoretyczn¹. Przypomnia³o to podobn¹, s³aw-

n¹ dyskusjê sprzed prawie 50 lat pomiêdzy
W³odzimierzem Ko³osem a Gerhardem Herz-
bergiem na temat energii dysocjacji cz¹steczki
wodoru; ta dyskusja przes¹dzi³a o zaakcepto-
waniu chemii kwantowej jako metody kom-
plementarnej wobec eksperymentu.

Na konferencji mo¿na by³o równie¿ wys³u-
chaæ wielu interesuj¹cych wyst¹pieñ, prezen-
towanych g³ównie przez m³odych naukow-
ców. Tutaj wiod¹cymi tematami by³y ró¿ne
techniki i metody spektroskopowe, wykorzy-
stywane w analizie zwi¹zków chemicznych,
bêd¹cych przedmiotem zainteresowañ astrofi-
zyków. Sporo wyst¹pieñ poœwiêconych by³o
badaniu spektroskopowemu klasterów dwu-
tlenku wêgla, dwutlenku wêgla i wody, kom-
pleksów Van der Waalsa. Nie mniejszym zain-
teresowaniem cieszy³y siê te¿ prace teoretycz-
ne, dotycz¹ce miêdzy innymi obliczeñ po-
wierzchni energii potencjalnej dla ró¿nych
uk³adów czy tworzenia nowych modeli teore-
tycznych, opisuj¹cych dynamikê cz¹steczek.
Za przyk³ad mo¿e tu pos³u¿yæ przedstawienie
przybli¿onego modelu dla piêciu stanów elek-
tronowych halogenków niklu. Na konferencji
nie zabrak³o te¿ tematów aktualnych i pal¹-
cych, jak efekt cieplarniany.

Zainteresowaniem cieszy³y siê tak¿e sesje
posterowe. Najlepsze postery m³odych bada-
czy zosta³y uhonorowane tradycyjnie Nagrod¹
im. Josefa Plívy. Jednym z nagrodzonych by³
Max H. Berg z Niemiec, który zaprezentowa³
rezultaty badañ spektroskopowych trójatomo-
wego jonu wodoru (sk³adnik przestrzeni ko-
smicznej) w obszarze œwiat³a widzialnego. 

Uczestnicy poznañskiej konferencji spektro-
skopowej wyra¿ali zadowolenie zarówno z
bardzo wysokiego poziomu naukowego spo-
tkania, jak i bogatego programu towarzysz¹-
cego: wycieczek, koncertów oraz niezapo-
mnianego bankietu przy ognisku.

dr Iwona Gulaczyk
Zak³ad Chemii Teoretycznej

Analiza 
na odleg³oœæ 
bilionów lat 
œwietlnych 
W dniach od 7 do 11 wrzeœnia na UAM odby³a siê 
21-sza miêdzynarodowa konferencja na temat 
spektroskopii molekularnej o wysokiej rozdzielczoœci. 
Udzia³ wziê³o ponad 150 uczestników z 19 krajów. 
Komitet Naukowy pod kierunkiem prof. Koichi Yamady 
z Instytutu Technologii Œrodowiska w Japonii 
zaprosi³ 10 wyk³adowców z najwa¿niejszych 
oœrodków badawczych ca³ego œwiata. FO
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Poznañski Ogród Botaniczny im. Adama
Mickiewicza w tym roku œwiêtuje jubi-
leusz 85-lecia. Z tej okazji odby³a siê im-

preza pod has³em Ogród zz MMiastem ii ddla MMia-
sta - eedukacja ii zzabawa. 

W po³udnie ods³oniêto pami¹tkow¹ tablicê
poœwiêcon¹ Telesforowi £ukomskiemu, zas³u-
¿onemu pracownikowi Ogrodu Botanicznego,
a potem rozpoczê³a siê akcja £awka w Botani-
ku, dziêki której ka¿dy móg³ postawiæ swoj¹
³aweczkê w poznañskim ogrodzie. W gmachu
g³ównym mo¿na by³o obejrzeæ wystawê Wan-
dy Wójtowicz i Alicji Kolasiñskiej Ogród Bota-
niczny w Poznaniu - nasze pocz¹tki. By³y na
niej liczne fotografie z pocz¹tku lat dwudzie-
stych XX w., dawne narzêdzia rolnicze oraz
zdjêcia, które ze zbiorów rodzinnych udostêp-
nili mieszkañcy Poznania.

Bardzo du¿ym zainteresowaniem cieszy³a
siê wystawa grzybów Grzyby naszych lasów.
T³umy spacerowiczów podziwia³y niezwyk³e
okazy grzybów takie jak rydze, muchomory i
szmaciaki. Eksperci z Wojewódzkiej Stacji Sa-
nitarno - Epidemiologicznej chêtnie odpowia-
dali na pytania dotycz¹ce ró¿nic miêdzy mu-
chomorem zielonawym a go³¹bkiem gryn-
szpanowym, które - jeden jadalny, drugi truj¹-
cy - s¹ bardzo do siebie podobne. W sali wy-
k³adowej Pawilonu Ekspozycyjno - Dydak-
tycznego mo¿na by³o us³yszeæ wyk³ad o pta-
kach w Ogrodzie Botanicznym dr. Tadeusza
Mizery z Wydzia³u Hodowli i Biologii Zwie-
rz¹t UP w Poznaniu. Dr Mizera wyjaœni³, jak
dziêki s³owikowi Polska wygra³a bitwê pod
Grunwaldem. Ciekawym okazem by³ te¿ je-
rzyk, który wszystkie swoje czynnoœci ¿ycio-

we wykonuje w powietrzu i potrafi lecieæ 2 la-
ta bez ¿adnej przerwy.

Na wystawie Ró¿norodnoœæ morfologiczna
liœci w oczy rzuca³y siê olbrzymie liœcie dzba-
necznika przekszta³cone w aparat pu³apkowy
oraz liœcie dêbu zêbatego. Wszyscy, którzy
przybyli do ogrodu mogli siê udaæ na wyciecz-
ki z przewodnikiem, ka¿dy móg³ te¿ kupiæ uni-
kalne roœliny gruntowe i szklarniowe w spe-
cjalnym punkcie sprzeda¿y.Biblioteka zaœ dys-
ponowa³a wieloma ciekawymi publikacjami
na temat ogrodów, roœlin, ptaków i gryzoni.

W Ogrodzie Botanicznym panowa³a mi³a
atmosfera. Po alejkach przechadza³o siê wielu
goœci, a w kawiarence mo¿na by³o przysi¹œæ
na kawê i coœ zjeœæ. Poznaniacy lubi¹ swój
„Botanik”.

Anna Zieliñska
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Ogród dla miasta 
Dla celów nauki i nauczania botaniki w szko³ach miasta Poznania, dla krzewienia zami³owania 
do przyrody ojczystej i badañ nad ni¹ w szerokich ko³ach spo³eczeñstwa, Magistrat Miasta Poznania 
i Kuratorium Okrêgu Szkolnego Poznañskiego stworzyli wspólnym wysi³kiem Szkolny Ogród Botaniczny 
- zapisano w notatce opublikowanej w dwutygodniku nauczycielskim „Przyjaciel szko³y” z 1925 r.
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Podobnie jak w przypadku poprze-
dnich festiwali do udzia³u w festiwa-
lu zaproszono nauczycieli i uczniów

szkó³ ponadpodstawowych, dydaktyków fi-
zyki i nauk przyrodniczych z wy¿szych
uczelni oraz popularyzatorów fizyki i nauk
przyrodniczych z ca³ej Polski.

Europejskie festiwale „Science on Stage”
organizowane s¹ przez EIROforum (Euro-
pean Intergovernmental Research Organi-
sation's Forum) - powsta³¹ w 2002 roku
grupê siedmiu wiod¹cych laboratoriów na-
ukowych UE. Laboratoria te reprezentuj¹
najwy¿szy œwiatowy poziom nauki i tech-
nologii. Zaanga¿owanie siê EIROforum w
organizowanie festiwalu, skierowanego
g³ównie do nauczycieli i uczniów, œwiadczy
wiêc o wadze, jak¹ grupa ta nadaje popula-
ryzacji nauk przyrodniczych wœród m³ode-
go pokolenia.

Fizyka, inne nauki przyrodnicze i nauki
in¿ynieryjne opisuj¹ otaczaj¹cy nas œwiat i
wyjaœniaj¹ zasady jego funkcjonowania.
Dog³êbne poznanie praw rz¹dz¹cych œwia-
tem stanowi podstawê, na której opiera siê
rozwój cywilizacyjny i technologiczny
ludzkoœci. Niestety, nieznajomoœæ we
wspó³czesnym spo³eczeñstwie podstaw na-
uk przyrodniczych i ich osi¹gniêæ pog³êbia
siê. Dlatego œrodowisko naukowców i nau-
czycieli w Polsce i w Europie postawi³o so-
bie za zadanie lepiej popularyzowaæ nauki
przyrodnicze, aby odgrywa³y one nale¿n¹
im rolê w nauczaniu szkolnym i w wy-
kszta³ceniu spo³eczeñstwa XXI wieku - po-
wiedzia³ prof. Wojciech Nawrocik z Wy-
dzia³u Fizyki UAM.

Jednym z najwa¿niejszych problemów
wspó³czesnego œwiata jest zaspokojenie
stale rosn¹cego zapotrzebowania na czyst¹,
mo¿liwie tani¹ energiê. Wiod¹cym tema-
tem poznañskiego festiwalu by³o wiêc po-
kazanie udzia³u nauk przyrodniczych i
technicznych w rozwi¹zywaniu problemu
energetycznego œwiata i Polski. Szczególnie

NASZ UNIWERSYTET NAUKA JAK TEATR
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Energetyka j¹drowa na 
Ogólnopolski Festiwal „Nauki Przyrodnicze na Scenie” 
pod egid¹ Polskiego Towarzystwa Fizycznego, po raz czwarty odby³ siê 
w dniach 24-25 wrzeœnia 2010 roku na Wydziale Fizyki UAM.
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Do Baskonii sprowadzi³y mnie trzy
wyst¹pienia: referat na miêdzynaro-
dowym kongresie, poœwiêconym re-

lacjom baskijsko - kataloñskim: „Kraje Kata-
loñskie - Kraj Basków: na wspólnej drodze”,
wyk³ad dla licealistów ze szko³y Koldo Mi-
txelena Institutua w baskijskiej stolicy Vito-
rii-Gasteiz, oraz wyk³ady na Uniwersytecie
Kraju Basków w Donostii. Wszystkie pre-
zentacje przygotowa³am w euskara - jêzyku
Basków. 

Kongres odby³ siê w dniach 10-12 maja
2010 na Uniwersytecie Kraju Basków w
Campusie Araba w Vitorii-Gasteiz. By³ to
owoc baskijsko-kataloñskiej wspó³pracy. Na
uroczyste otwarcie przyby³y w³adze Uni-
wersytetu Kraju Basków :prorektor prof.
Eugenio Ruiz de Urrestarazu, dziekan Fer-
nando García, a tak¿e dyrektor l'Institut Ra-
mon Llull - Josep Bargalló, który wyg³osi³
pe³ne emocji przemówienie. Trzydniowe, in-
tensywne obrady prowadzone by³y w eu-
skara i catalá - jêzykach obowi¹zuj¹cych na
kongresie - i zgromadzi³y du¿e grono s³ucha-
czy. Reakcje na wyst¹pienia by³y bardzo ¿y-
we, wiele by³o pytañ, refleksji, a tak¿e burz-
liwych dyskusji. Problematyczna okaza³a siê
np. kwestia kataloñskiego t³umaczenia na-
zwy „Kraj Basków”, która, podobnie jak jej
polski odpowiednik, nie oddaje z³o¿onoœci i
wieloznacznoœci tego pojêcia. Zakres tema-
tyczny wyst¹pieñ by³ szeroki, od aspektów
jêzykowych, dydaktycznych, metodologicz-
nych, równie¿ w kontekœcie projektów rz¹-
dowych (interesuj¹ca prezentacja Pablo Sub-
erbiola, Asiera Basurto, Inakiego Martínez
de Luna), po kwestie zwi¹zane z pedagogik¹,
muzyk¹, literatur¹, a tak¿e nacjonalizmem,
polityk¹, to¿samoœci¹: np. referat dotycz¹cy
porównania baskijskiego i kataloñskiego ru-
chu niepodleg³oœciowego, przedstawiony
przez Ricarda Vilaregut i Jordiego Martí, czy
prezentacja Jona Martínez na temat baskij-
skiego i kataloñskiego rocka w kontekœcie
nacjonalizmu. Oprócz referatów odby³y siê
tak¿e dyskusje panelowe, dotycz¹ce dzien-
nikarstwa, pedagogiki, muzyki i kultury.
G³osem z Polski, a tak¿e jedynym zabranym
z ca³kowicie odmiennej, zewnêtrznej per-
spektywy by³o moje wyst¹pienie, dotycz¹ce
polskiej recepcji Kraju Basków i Krajów Ka-
taloñskich. Kongresowi towarzyszy³y dwa

interesuj¹ce koncerty - oryginalna „Symfo-
nia do czarnego ry¿u” (Carles Belda, Alex
Fernandez) oraz wystêp Xaviego Sarria,
który wykona³ kilka nastrojowych utworów
w jêzyku kataloñskim. 

Do wyg³oszenia goœcinnego wyk³adu w
Koldo Mitxelena Institutua w Vitorii-Gaste-
iz zosta³am zaproszona przez Eneko Etxe-
berria Zapirain, nauczyciela filozofii i antro-
pologii. Jest to szko³a, w której nauczanie
odbywa siê w jêzyku baskijskim. To pierw-
sza taka placówka w stolicy Baskonii. Wy-
st¹pienie w klasie licealnej by³o dla mnie
prawdziw¹ przyjemnoœci¹, ze wzglêdu na
zainteresowanie i ¿ywe reakcje uczniów, ale
tak¿e serdeczne przyjêcie. Zosta³am obdaro-
wana miêdzy innymi domowej roboty na-
warskimi specja³ami. 

Pobyt na Uniwersytecie Kraju Basków, w
Campusie Gipuzkoa w Donostii (hiszpañska
nazwa tego miasta to San Sebastian), w De-
partamencie Filozofii i Antropologii, wspo-
minam najmilej. Nie by³ to mój pierwszy
kontakt z tym oœrodkiem, kilka lat wczeœniej
przebywa³am tu, pracuj¹c nad dysertacj¹
doktorsk¹, prowadz¹c badania, zbieraj¹c li-
teraturê, a tak¿e uczestnicz¹c w zajêciach
dydaktycznych prowadzonych przez baskij-
skich profesorów. Teraz przyjecha³am na za-
proszenie dra Xabiera Insausti Ugarriza,
który rok wczeœniej wyg³osi³ cykl wyk³adów
goœcinnych na naszym uniwersytecie.
Oprócz zaplanowanych przeze mnie zajêæ
"Polska - pomiêdzy Wschodem i Zachodem",
przybli¿y³am równie¿ studentom dwie
szczególnie interesuj¹ce dla nich kwestie -
przyjazd na UAM w ramach programu Era-
smus oraz prowadzone przeze mnie bada-
nia, dotycz¹ce wizerunku Basków w Polsce. 

Wróci³am do Polski z baga¿em bezcen-
nych doœwiadczeñ, ale i z konkretnymi owo-
cami bezpoœredniego, niezast¹pionego kon-
taktu - wraz z baskijskimi (a tak¿e kataloñ-
skimi) badaczami planujemy dwie wspólne
konferencje, poszerzy³o siê grono autorów,
którzy pod moj¹ redakcj¹ przygotowuj¹ dru-
gi tom ksi¹¿ki poœwiêconej kulturze baskij-
skiej, kilka osób zaplanowa³o swój przyjazd
do Polski i na nasz uniwersytet, zawi¹za³a
siê wspó³praca pomiêdzy baskijskim i gnie-
Ÿnieñskim oœrodkiem naukowym. 

dr Katarzyna Mirgos

Polskim okiem 
na Kraj Basków
Przez okienko samolotu mo¿na ju¿ by³o dostrzec wszechobecn¹,
soczyst¹ zieleñ, góry, na których przycupnê³y niewielkie, 
wiejskie domy, oraz bia³e plamki - to pas¹ce siê, liczne owce. 
Oto widomy znak, ¿e ju¿ jesteœmy na miejscu. 

chodzi³o o to, przekonaæ uczestników festi-
walu do idei energetyki j¹drowej i pokazaæ
m³odzie¿y, ¿e sformu³owany przez polskie
Ministerstwo Gospodarki program rozwoju
energetyki j¹drowej jest wielk¹ szans¹ dla
Polski, ale tak¿e i dla obecnych uczniów
szkó³ œrednich, daj¹c im mo¿liwoœæ wziêcia
udzia³u w tym fascynuj¹cym programie. 

Na Ogólnopolski Festiwal „Nauki Przy-
rodnicze na Scenie 4” zg³oszono ponad 60
propozycji wystêpów w trzech kategoriach:
demonstracje zjawisk zwi¹zanych z wy-
twarzaniem energii, dzia³ania artystyczne
pokazuj¹ce zwi¹zki fizyki i nauk przyro-
dniczych z energetyk¹ (przedstawienia tea-
tralne, fotografie, rysunki, wiersze itp.),
pokazy multimedialne dotycz¹ce ró¿nych
problemów zwi¹zanych z konwencjonalny-
mi i nowymi sposobami wytwarzania i wy-
korzystania energii. Do Poznania zaproszo-
ne zosta³y osoby i zespo³y (oko³o 320 osób)
wybrane przez Krajowy Komitet Organiza-
cyjny. 

Laureaci poznañskiego festiwalu pojad¹
na kopenhaski Europejski Festiwal „Science
on Stage” w 2011 roku. - Jestem przekonany,
¿e tak jak w poprzednich latach nauczyciele
polscy, uczestnicy festiwalu krajowego i na-
stêpnie europejskiego, bêd¹ mieli okazjê po-
dnieœæ swoje kwalifikacje, pochwaliæ siê
swoimi osi¹gniêciami dydaktycznymi, wy-
mieniæ doœwiadczenia, nawi¹zaæ nowe
kontakty zawodowe i doskonaliæ umiejêtno-
œci jêzykowe. Jako wieloletni przewodnicz¹-
cy KKO mam sta³y kontakt z nauczycielami,
którzy uczestniczyli w festiwalach w Pozna-
niu i w festiwalach europejskich i satysfak-
cj¹ obserwujê ich znaczny rozwój zawodo-
wy. Równie¿ m³odzie¿ ze szkó³ bior¹cych
udzia³ w festiwalach z wielkim po¿ytkiem
dla siebie uczestniczy w tych imprezach -
mówi prof. Wojciech Nawrocik. 
Pe³n¹ informacjê o festiwalu mo¿na znaleŸæ 

na stronie: http://www.staff.amu.edu.pl/~fizscena/

na

scenie
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Gorset finansowy utrudniaj¹cy wykonanie zadañ, które dla
uczelni wynika³y z za³o¿eñ programu wieloletniego zosta³
rozluŸniony. Prezydent nowelizacjê ustawy o programie wie-
loletnim, przyjêt¹ przez Sejm w roku 2004 podpisa³! A to zna-
czy ¿e…

...¿e mamy zagwarantowane systematyczne, spokojne finan-
sowanie naszego programu nie do 2011, a do 2015 roku; ¿e œrod-
ki z tytu³u ustawy o programie wieloletnim „Uniwersytet im.
Adama Mickiewicza w Poznaniu” zosta³y zrewaloryzowane do
poziomu cen obecnych, czyli zwiêkszone o prawie 190 milionów
z³otych! W ten sposób UAM, który nale¿y do czo³ówki polskich
uczelni akademickich i kszta³ci ponad 50 tys. studentów, zyska³
kolejn¹, wielk¹ szansê. I jako najwiêksze akademickie centrum
w tej czêœci Polski, otwarte na otoczenie gospodarcze i spo³ecz-
ne, stawiaj¹ce na badania, dydaktykê na najwy¿szym œwiato-
wym poziomie; i jako jeden z najwiêkszych pracodawców w
Wielkopolsce - 5 tysiêcy pracowników, w tym 3 tysi¹ce kadry
naukowo-dydaktycznej. Podjêcie przed kilku laty programu bu-
dowy akademickiego kampusu Morasko stanowi³o prze³omowy
moment w historii uczelni. Morasko w coraz wiêkszym stopniu
staje siê dzielnic¹ naukow¹ Poznania, na terenie której zamie-
rzaj¹ lokowaæ siê firmy najwy¿szej technologii. Jednak¿e chcê
przypomnieæ, ¿e w trakcie prowadzenia programu - planowano
go przecie¿ w oparciu o ceny z 2004 roku - da³ znaæ o sobie kry-
zys gospodarczy, co w po³¹czeniu z wieloma przeciwnoœciami
rozmaitej natury znacznie utrudni³o proces inwestycyjny. 

Proszê przypomnieæ, co podro¿y³o realizacjê programu? 
Od czasu ustalenia jego wartoœci w 2004 roku do dzisiaj na-

st¹pi³ znaczny wzrost cen materia³ów i us³ug budowlanych,
wzros³y wiêc koszty budowy, ponadto podatek od towarów i
us³ug VAT dla naszych zadañ inwestycyjnych wzrós³ z 7% do
22%. Inn¹ przyczyn¹, zwiêkszaj¹c¹ koszty programu, by³y
opóŸnienia w wykupie gruntów z uwagi na nieuregulowany
ich stan prawny. Wydawanie decyzji o oddzia³ywaniu prowa-
dzonych inwestycji na œrodowisko - i trudne do unikniêcia w
takiej sytuacji protesty - tak¿e wyraŸnie podro¿y³y niezbêdne
tu procedury. Wszystko to spowodowa³o, ¿e finansowa ko³dra
zaczê³a byæ przykrótka. Zaniepokojone tym stanem rzeczy w³a-
dze UAM ju¿ w 2008 roku zwraca³y siê do Ministerstwa Nau-
ki i Szkolnictwa Wy¿szego o rewaloryzacjê programu. Przed-
tem jednak, po przeprowadzeniu analiz, po wielu dyskusjach,
uczelnia sama dokona³a niezbêdnych w tej sytuacji ograniczeñ.
Z bólem, ale wy³¹czono z planu przygotowanego w 2004 roku
miêdzy innymi budowê sali sportowej Wydzia³u Pedagogiczno-
Artystycznego w Kaliszu, budowê domów studenckich w Kole-
gium UAM w Pile, a tak¿e rozbudowê Collegium Polonicum w
S³ubicach. Z dok³adnych obliczeñ wynika³o, ¿e do pomyœlnego

Niech siê mury
pn¹ do góry!
Z rektorem UAM 
prof. Bronis³awem Marciniakiem
rozmawia Jolanta Lenartowicz

zrealizowania tego okrojonego programu brakuje jednak wci¹¿
blisko 190 mln z³otych. Uznaliœmy, ¿e racjonalnym wyjœciem w
tej sytuacji, po zrewaloryzowaniu kosztów, jest wyd³u¿enie
programu do 2015 roku. Rozpoczê³y siê wiêc zabiegi o noweli-
zacjê ustawy z dnia 22 lipca 2004 r. 
To nie by³a ³atwa walka, konieczne by³y mocne argumenty.
Jakich u¿yto, jakie zadecydowa³y o sukcesie?

Nasz¹ si³¹ by³o to, co zrobiliœmy w ramach programu do tej
pory. I tak, do koñca 2009 r. ze œrodków p³yn¹cych na realiza-
cjê programu wieloletniego wydatkowano 200 mln z³. Pozwo-
li³y one na dokoñczenie budowy wydzia³ów: Biologii, Nauk Ge-
ograficznych i Geologicznych, wybudowanie Wydzia³u Nauk
Politycznych i Dziennikarstwa, rozbudowê Wydzia³u Pedago-
giczno-Artystycznego w Kaliszu. Ponadto czêœciowo wykupio-
no grunt oraz zagospodarowano tereny wokó³ wydzia³ów: Bio-
logii, Nauk Geograficznych i Geologicznych oraz Nauk Poli-
tycznych i Dziennikarstwa. Pomieszczenia zwolnione przez
wyprowadzaj¹ce siê na Morasko jednostki poprawi³y warunki
pracy wydzia³ów: Filologii Polskiej i Klasycznej, Nauk Spo³ecz-
nych, Studiów Edukacyjnych oraz Neofilologii. W trakcie bu-
dowy znalaz³y siê: Kolegium UAM w Pile, hala sportowa na
kampusie Morasko, Wydzia³ Chemii. To wszystko dodawa³o
nam si³ w zabiegach o nowelizacjê ustawy. Prze³omowym
punktem w tych staraniach by³ przyjazd premiera Donalda Tu-
ska na nasz jubileusz 90-lecia, moja z nim rozmowa, podczas
której premier da³ swoiste przyzwolenie na podjêcie stosow-
nych kroków. Tak wiêc pierwszy wniosek o rewaloryzacjê pro-
gramu wieloletniego zosta³ skierowany do Ministerstwa Nau-
ki i Szkolnictwa Wy¿szego w dniu 9 czerwca 2008 roku. To roz-
poczê³o negocjacje z ministerstwem, przy przychylnoœci ze
strony minister prof. Barbary Kudryckiej oraz wiceministra
prof. Witolda Jurka. Podejmowano rozwa¿ania i dyskusje o
tym, kogo i jak przekonaæ do naszych racji. Trwa³ korowód
spotkañ, narad, konsultacji… Nawet mi trudno ju¿ powiedzieæ,
ile tego by³o, ile¿ to razy wraz z kanclerzem Stanis³awem Wa-
chowiakiem i z parlamentarzystami jeŸdziliœmy do Warszawy,
umawialiœmy siê, wyjaœnialiœmy, przekonywaliœmy. 

Trzeba by³o te¿ chyba znaleŸæ partnerów, którzy wspoma-
gali uniwersyteckie starania? 

Tak, nie pierwszy raz okazali siê nimi wielkopolscy parlamen-
tarzyœci. Kolejny raz, wystêpuj¹c ponad partyjnymi podzia³ami i
interesami, opowiedzieli siê za spraw¹ wa¿n¹ dla swojego regio-
nu. Do reprezentowania wnioskodawców w pracach nad projek-
tem nowelizacji ustawy pos³owie wielkopolscy wskazali na go-
r¹cych orêdowników rewaloryzacji programu, pos³ów Waldy
Dzikowskiego i Paw³a Arndta. Wszyscy podkreœlali, ¿e ca³oœcio-
wa realizacja programu spowoduje zdecydowane polepszenie

PREZYDENT PODPISA£ POPRAWIONY PROGRAM WIELOLETNI
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warunków prowadzenia badañ naukowych oraz kszta³cenia stu-
dentów i doprowadzenie tych warunków do poziomu standar-
dów europejskich. To w znacznym stopniu wp³ynie na atrakcyj-
noœæ ca³ego szkolnictwa wy¿szego w Polsce. Zrealizowanie uni-
katowego programu, obejmuj¹cego swoim zasiêgiem Poznañ
oraz Kalisz i Pi³ê, pozwoli na wzrost konkurencyjnoœci Wielko-
polski oraz na kszta³cenie m³odzie¿y na najwy¿szym uniwersy-
teckim poziomie, a ponadto przysporzy tym subregionom w spo-
sób bezpoœredni i poœredni dodatkowych miejsc pracy. Pomagali
parlamentarzyœci, niezale¿nie od opcji politycznych i codzien-
nych wzajemnych relacji. Za to jesteœmy im bardzo wdziêczni i
chcia³bym ka¿dego z nich udekorowaæ „Orderem Czerwonej
Ró¿y”, jeœliby taki by³. Krok po kroku zyskiwaliœmy poparcie ko-
misji sejmowych, ministerstwa, w koñcu rz¹du. Na posiedzeniu
plenarnym Sejmu wszyscy pos³owie wsparli projekt. Potem by³
Senat. Znów przekonywanie, dokumentowanie naszych ra-
cji...Senat w rezultacie wyrazi³ poparcie... jednog³oœnie.

13 sierpnia Prezydent RP ustawê w nowej wersji podpisa³! Te-
raz czas na dzia³anie. Czas budowaæ. Co w pierwszej kolejnoœci? 

Oczywiœcie zaczniemy od tych obiektów, na które bez nowe-
lizacji zabrak³oby pieniêdzy. Myœlê tu o dokoñczeniu inwesty-
cji, które s¹ w trakcie realizacji, to jest o hali sportowej, Kole-
gium UAM w Pile i Wydziale Chemii (na zdjêciu). Podejmiemy
te¿ prace nad rozbudow¹ uniwersyteckich obiektów sporto-
wych. Wybudowany zostanie Wydzia³ Humanistyczny, a tak¿e
domy studenckie i doktoranckie. Wykupimy nadto grunty,
uzbroimy teren, zbudujemy drogi. To w Poznaniu. Natomiast w
Kaliszu dokoñczymy budowê obiektu dydaktycznego dla Wy-
dzia³u Pedagogiczno-Artystycznego, a w Pile powstanie stu-
dencka sto³ówka.

Czy kiedy prace zaplanowane w ramach programu zostan¹
zakoñczone, bêdzie mo¿na powiedzieæ: uniwersytet jest upo-
rz¹dkowany. Wiêcej nie trzeba…

Nie, tak powiedzieæ nie bêdzie mo¿na. To wielkie budowa-
nie, które potrwa do 2015 roku nie dotyczy kampusu miejskie-
go. Owszem, oczekiwany i za³o¿ony kszta³t uzyska Morasko,
ale pozostaje kampus Szamarzewo, nowy Wydzia³ Prawa i Ad-
ministracji, Collegium Novum i inne. 

Wspania³e budowle s¹ i bêd¹ dum¹ uniwersytetu. Czy jed-
nak nie obawia siê Pan, ¿e w obliczu demograficznego ni¿u
mo¿e dojœæ do tego, ¿e stan¹ siê one pustawymi pa³acami?
Co robi uczelnia, by temu zapobiec? 

Tu powiem jednoznacznie: stan lokalowy naszej uczelni nie
by³ imponuj¹cy i tak nie nad¹¿a³ za bie¿¹cymi potrzebami, ¿e
na razie wci¹¿ jeszcze trwa wyrównywanie niedoborów, dopa-
sowywanie do w³aœciwego poziomu. Oczywiœcie, zdajemy sobie
sprawê, ¿e jest i bêdzie mniej studentów, ale jeœli chodzi o sale i
pomieszczenia, to ich nadmiar wci¹¿ nam nie grozi. Musimy
oczywiœcie gospodarowaæ nimi w skali ca³ej uczelni. Wtedy nie
bêdzie pustych sal i pracowni, tym bardziej, ¿e stoi przed nami
zadanie intensyfikacji naukowych badañ. Liczymy siê te¿ z tym,
¿e kiedy mniej liczni kandydaci zaczn¹ wybieraæ dla siebie
uczelniê - bêdziemy potrafili ich przekonaæ do UAM: standar-
dem obiektów, naukowym presti¿em. Nad tym pracujemy. 

A problem z utrzymywaniem nowych obiektów nie niepo-
koi Pana, Panie Rektorze? 

Jeœli bêd¹ studenci, problemu nie bêdzie. 
Za chwilê rozpocznie siê nowy rok akademicki. Jakie s¹ trzy

najwa¿niejsze zadania, z jakimi ten rok zacznie uczelnia i jej
rektor?

Przed nami, jak co roku, wiele zadañ i wyzwañ. Jeœli mam
ograniczyæ siê tylko do trzech, to wymieniê: rozwój badañ na-
ukowych, wdra¿anie technologii informacyjnych i komunika-
cyjnych oraz - oczywiœcie - realizacja kolejnych inwestycji w
ramach programu wieloletniego. FO
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W ubieg³ym roku minê³o 10 lat od rozpo-
czêcia interdyscyplinarnego projektu Verba
Sacra - „S³owa œwiête”, którego celem jest
„afirmacja i przywracanie kultury i sztuki s³o-
wa” poprzez prezentacje fragmentów Biblii
oraz najwiêkszych dzie³ literatury polskiej i
obcej w wykonaniu najwybitniejszych akto-
rów. Na ten rok przypada jubileusz 10-lecia
cyklu Wielka Klasyka oraz Festiwalu Sztuki
S³owa. Jak ocenia Pan te dziesiêæ lat pracy dla
s³owa?

- Powtórzê to, co mówi³em na samym po-
cz¹tku, ¿e projekt przeszed³ nasze najœmielsze
oczekiwania, a zw³aszcza osób, które wspiera-
³y mnie w Komitecie Organizacyjnym jak prof.
Bo¿ena Chrz¹stowska, prof. Sylwester Dwo-
racki i prof. Bogdan Walczak. Mieli oni du¿o
w¹tpliwoœci, czy coœ takiego uda siê zrealizo-
waæ... Myœlê, ¿e projekt siê sprawdzi³, ods³a-
niaj¹c przy okazji powa¿ne problemy, z
których byæ mo¿e nie zdajemy sobie do koñca
sprawy. Chodzi o odchodzenie od jêzyka lite-
rackiego, od klasyki, od kultury s³owa. To, co
siê dzieje ze s³owem w ¿yciu publicznym dzi-
siaj, jest wrêcz przera¿aj¹ce. Najbardziej ja-
skrawym przyk³adem jest nasze ¿ycie poli-
tyczne, ale nie tylko, bo i w kulturze nagle te¿
siê okaza³o, ¿e ten matecznik piêknego s³owa,
jakim by³ teatr, zdominowa³y eksperymenty,
pseudoawangarda, wyra¿aj¹ca siê naœladowa-
niem ulicy, a zw³aszcza jej wulgarnego jêzyka.
Dlatego nie dziwi³em siê, ¿e najwybitniejsi ak-
torzy - mistrzowie s³owa z radoœci¹ do nas
przyje¿d¿ali. Mam wielk¹ satysfakcjê z dorob-
ku Verba Sacra, ale te¿ widzê, ¿e mamy jeszcze
bardzo du¿o do zrobienia. Z okolicznoœciowe-
go projektu, który mia³ na celu uroczyste
uczczenie Wielkiego Jubileuszu chrzeœcijañ-
stwa, nagle sta³ siê zadaniem spo³ecznym,
które trzeba kontynuowaæ. Trochê mnie to
przerazi³o, bo siê nie spodziewa³em…

… ¿e do¿ywocie wzi¹³em na siebie?
- Prawie ¿e (œmiech). Mamy jeszcze do zrea-

lizowania 33 ksiêgi Biblii.
W³aœnie. To teraz trochê statystyki. Ile

odby³o siê prezentacji w poszczególnych cy-
klach?

- Po dziesiêciu latach 103 prezentacje w 17
miastach Polski, w tym 64 w cyklu Modlitwy
Katedr Polskich w poznañskiej Bazylice Archi-
katedralnej, 22 prezentacje w cyklu Wielka
Klasyka w Auli UAM, jedna prezentacja w cy-
klu Modlitwy Katedr Europejskich - w Wilnie.
Ponadto Halina £abonarska na specjalne za-
proszenie czyta³a w Kanadzie i Stanach Zjed-

noczonych Ksiêgê M¹droœci, uwa¿an¹ za jedn¹
z najlepszych prezentacji w historii projektu.

Realizacja projektu, co jest jego dodatko-
w¹ wartoœci¹, wymaga wspó³pracy ludzi na-
uki, sztuki i wiary.

- Tak, w prezentacjach wyst¹pi³o 72 wybit-
nych aktorów, przy czym niektórzy brali udzi-
a³ w kilku spotkaniach. Kilku z nich ju¿ ode-
sz³o. Ostatnio Janusz Zakrzeñski, który zgin¹³
w katastrofie lotniczej pod Smoleñskiem. W
przygotowanie komentarzy do prezentacji za-
anga¿owanych by³o dotychczas 68 osób. Byli
to przewa¿nie profesorowie, bibliœci, teologo-
wie, z ró¿nych uczelni. Poza nasz¹ rodzim¹
m.in. z Polskiej Akademii Nauk, Papieskiej
Akademii Teologicznej w Krakowie, Uniwer-
sytetu Warszawskiego, Uniwersytetu im. M.
Kopernika w Toruniu, Uniwersytetu Gdañ-
skiego, Katolickiego Uniwersytetu Lubelskie-
go, Uniwersytetu Stefana Kardyna³a Wyszyñ-
skiego. Staramy siê poszerzaæ to grono o
przedstawicieli najbardziej licz¹cych siê
uczelni. Odrêbn¹ grupê stanowi¹ muzycy - so-

liœci i zespo³y, które uœwietni³y prezentacje.
Wiêkszoœæ z nich zwi¹zana jest z Akademi¹
Muzyczn¹ w Poznaniu.

A jak postrzega Pan publicznoœæ Verba Sa-
cra?

- To jest dobre pytanie. Na pocz¹tku to by³y
dwa tysi¹ce, pó³tora tysi¹ca w katedrze. Bo to
by³a sensacja - nagle znana osoba, aktor staje
przy o³tarzu i czyta Bibliê. Tu trzeba zazna-
czyæ - na pocz¹tku ku zgrozie niektórych ksiê-
¿y, ale to szybko minê³o, bo wszyscy zobaczy-
li, ¿e ludzie prze¿ywaj¹ to nies³ychanie g³êbo-
ko, ¿e to nie jest impreza, tylko rodzaj medyta-
cji i w pierwszych dwóch-trzech latach to by-
³a jedna z wiêkszych atrakcji kulturalnych Po-
znania. Dzisiaj projekt siê ustabilizowa³, ma
swoj¹ publicznoœæ, która nie przychodzi na
gwiazdê, tylko ¿eby pos³uchaæ konkretnego te-
kstu. Na pocz¹tku prezentacji ludzie ogl¹dali
aktora, a potem uwaga przenosi³a siê na tekst.
Niektórzy celowo siadali gdzieœ z ty³u lub w
bocznej kaplicy, by ca³kowicie oddaæ siê s³u-
chaniu. Mamy bardzo dobr¹ dokumentacjê fo-
tograficzn¹, na której widaæ twarze ludzi.
Mo¿na by z tego zrobiæ wspania³y album. Nie
z aktorów, którzy czytali, bo oni doœæ szablo-
nowo wypadali na zdjêciach, ale w³aœnie z pu-
blicznoœci.

Warto by wydaæ jakiœ album z okazji jubile-
uszu. Czy s¹ takie plany?

- Mamy to na uwadze. Jeœli znajd¹ siê œrod-
ki, wydamy tak¹ publikacjê. Materia³ów ma-
my bardzo du¿o - oko³o 10 000 fotografii. W
2001 roku by³a taka pierwsza próba w ramach
wydawnictwa poœwiêconego Wielkiemu Jubi-
leuszowi, przygotowanego przez Drukarniê i
Ksiegarniê œw. Wojciecha. Tam znalaz³o siê
kilka fotografii aktorów, komentatorów i tro-
chê fotografii publicznoœci. Potem w „Rzecz-
pospolitej” ukaza³a siê wk³adka. Wracaj¹c do
publicznoœci, to przesz³a ona taki etap dojrze-
wania do tekstu. Co ciekawe, oprócz sta³ej
grupy ci¹gle przychodz¹ nowi ludzie. Czyli to
siê gdzieœ roznosi, gdzieœ ktoœ komuœ mówi o
tym.

A czy nie myœla³ Pan o poszerzeniu publicz-
noœci przez zapraszanie okreœlonych grup,
np. ca³ej Rady Miasta?

- Zaproszenia do samorz¹dowców s¹ ca³y
czas kierowane. Mo¿e trzeba by nowej, szcze-
gólnej okazji, jak¹ by³ np. Pierwszy Polski Ma-
raton Biblijny. Tam rzeczywiœcie pojawi³o siê
wielu radnych.

Tak¹ okazj¹ by³y te¿ Kazania Sejmowe
Skargi.

DEKADA Z VERBA SACRA
Z pomys³odawc¹ i re¿yserem projektu Przemys³awem Basiñskim
rozmawia³a Danuta Chodera-Lewandowicz



- Ta prezentacja wywo³a³a poruszenie
wœród samorz¹dowców. Jeden z wiceprezy-
dentów zadzwoni³ kilka dni po prezentacji 
i zapyta³, co on mo¿e zrobiæ dla Verba Sacra. 
I muszê przyznaæ, ¿e miasto wspaniale wspie-
ra ca³y projekt - jest jego g³ównym mecenasem
obok UAM, ale z obecnoœci¹ VIP-ów to jest
ró¿nie. Oni maj¹ tyle zajêæ, ¿e niedziela to dla
nich z regu³y jedyny dzieñ, kiedy mog¹ siê spo-
tkaæ z rodzin¹ czy trochê odpocz¹æ od ¿ycia
publicznego, a my z regu³y mamy prezentacje
w niedziele. Myœlê, ¿e ci, którzy chc¹ przyjœæ,
przychodz¹.

Sto trzy prezentacje w ci¹gu dziesiêciu lat
to sto trzy okazje do jakiejœ wpadki, nieocze-
kiwanych trudnoœci itp. Czy któreœ spotkanie
utkwi³o Panu w pamiêci szczególnie?

- Mo¿e nie by³o to najtrudniejsze spotkanie,
ale na pewno najwiêcej tremy mia³em przed
pierwsz¹ prezentacj¹. Ale z drugiej strony by-
³em spokojny, bo cz³owiek, z którym rozma-
wia³em - Gustaw Holoubek - nale¿a³ do naj-
bardziej kulturalnych ludzi w tej bran¿y w
Polsce. Wiedzia³em, ¿e mogê na nim polegaæ.
Trochê siê zaniepokoi³em, kiedy mia³ taki ma-
³y kryzys - na pocz¹tku, kiedy zacz¹³ mówiæ
Ksiêgê Koheleta, zakaszla³, ale po kilku sekun-
dach zapanowa³ nad tym profesjonalnie.
Podobnie by³o w Radomiu z Ann¹ Seniuk,
która dosta³a ataku kaszlu - a by³a œwie¿o po
chorobie - i trzeba by³o na chwilê przerwaæ
prezentacjê. To by³ taki doœæ dramatyczny mo-
ment. ale nie pamiêtam, ¿eby by³a jakaœ pre-
zentacja, która by mnie zdenerwowa³a…

Bo ktoœ nie móg³ dojechaæ…
- Z Januszem Zakrzeñskim, a w³aœciwie nie

z nim, tylko z PKP by³ taki problem. Poci¹g z
Warszawy mia³ opóŸnienia pó³torej godziny,
tak ¿e byliœmy na miejscu niemal na styk i on
wyst¹pi³ z marszu, bez próby technicznej.
Kiedy przyjechaliœmy do katedry, to ju¿ tam
prawie wrza³o: co siê sta³o?. Bo z regu³y aktor
przybywa oko³o godziny przed rozpoczêciem,
jest próba mikrofonu i potem wszyscy jeste-
œmy spokojni. Z Danielem Olbrychskim te¿
by³ problem. W³aœciwie umawia³em siê z nim
przez jego sekretarkê. I on zadzwoni³ do mnie
dopiero w niedzielê, czyli w dniu prezentacji,
i zapyta³, co s¹dzê o konflikcie palestyñsko-
izraelskim, bo wtedy by³y tam straszne walki,
a on mia³ czytaæ Ksiêgê Jozuego i to mu siê
tak jedno z drugim wi¹za³o. A Ksiêga Jozuego
mówi o bezpardonowej rozprawie Izraela z
Kananejczykami. Ale wyt³umaczy³em mu, ¿e
nasza rzeczywistoœæ to jest jedno, a to, co za-
pisano, to drugie: wiêc niech Pan zdejmie z
siebie odpowiedzialnoœæ za to, co te s³owa
mog¹ znaczyæ w aktualnym kontekœcie. Akto-
rzy lubi¹ mieæ pewnoœæ co do znaczenia te-
kstu. Olbrychski krêci³ wtedy akurat „Star¹
Baœñ”, wiêc przyjecha³ z jakimiœ ró¿nymi mie-
czami. Okaza³o siê, przy tym ¿e jest niez³ym
znawc¹ archeologii, o czym przekona³ siê An-
drzej Sikorski, który przed Verba Sacra opro-
wadza³ aktorów po ró¿nych zak¹tkach kate-

dry i nagle spotka³ partnera w dyskusji, a to
dlatego, ¿e Olbrychski jeŸdzi³ w m³odoœci na
wykopaliska archeologiczne ze swoim ojcem.
Z dojazdem mia³ te¿ problem Jerzy Zelnik w
grudniu 2000 roku. By³ wtedy strajk pielê-
gniarek, które zablokowa³y tory kolejowe
przy Koninie. I on dzwoni do mnie, ¿e jest pod
Koninem, ale tam pielêgniarki zablokowa³y
ca³¹ trasê i stoj¹. I co teraz? Na szczêœcie to
by³o dzieñ przed prezentacj¹ i mieliœmy siê
spotkaæ na próbie. Zreszt¹ to by³o bardzo cie-
kawe spotkanie, bo Zelnik chcia³ co chwilê
coœ skracaæ, wycinaæ - nale¿y do aktorów,
którzy lubi¹ samodzielnie adaptowaæ teksty.
Pomyœla³em, ¿e by³aby interesuj¹ca jego roz-
mowa z ks. prof. Wolniewiczem, który przy-
gotowywa³ tê prezentacjê. I rzeczywiœcie w
katedrze odby³a siê wspania³a rozmowa. I
kiedy Zelnik dowiedzia³ siê, o co chodzi, kiedy
pad³y argumenty teologiczne, to by³ zdumio-
ny, ¿e tak g³êboko mo¿na widzieæ te rzeczy, bo
wczeœniej patrzy³ na tekst g³ównie pod k¹tem
narracji, akcji, postaci.

- A jakie jubileuszowe atrakcje czekaj¹ pu-
blicznoœæ podczas tegorocznego X Festiwalu
Sztuki S³owa?

- Chcemy przygotowaæ Jubileuszow¹ Galê
S³owa poœwiêcon¹ Sienkiewiczowi, bo to by³
pisarz, który kocha³ jêzyk polski, by³ otwar-
tym obroñc¹ jêzyka polskiego, jego postawa do
dzisiaj jest warta naœladowania, a "Trylogia"
jest znakomitym k¹skiem dla aktorów, którzy
potrafi¹ dobrze mówiæ. Bêdzie Gala Biblijna
poœwiêcona Psalmom, bêdzie Gala Specjalna
poœwiêcona poecie niemieckiemu Friedricho-
wi Hölderlinowi i to bêdzie wieczór polsko-
niemiecki. Tym razem zaprosi³em Martê Klu-
bowicz i jej mê¿a Freda Apke - niemieckiego
dramaturga i aktora. Tradycyjnie bêdzie kon-
kurs dla aktorów. Po raz pierwszy chcemy zor-
ganizowaæ w czasie trwania festiwalu war-
sztaty w szko³ach prowadzone przez aktorów,
którzy bêd¹ rozmawiali z m³odzie¿¹, jak mo¿-
na piêknie mówiæ s³owo. Bo o to ju¿ dzisiaj
trzeba mocno walczyæ, to jest ogromny pro-
blem spo³eczny, a nauczyciele ju¿ te¿ nie s¹ ty-
mi wzorcami dla uczniów, co kiedyœ. Bêdzie
jeszcze „Opis obyczajów” Kitowicza oraz
utwór Romana Brandstaettera „Poemat o ¿y-
ciu i œmierci Chopina”.

- W Roku Chopinowskim?
- Tak, ostatnim rzutem na taœmê. Wyst¹pi

Wies³aw Komasa ze swoimi dawnymi studen-
tami - Katarzyn¹ Chrzanowsk¹ i Bartoszem
Opani¹. Uzna³em, ¿e Brandstaetter powinien
byæ, poniewa¿ jest poznañski i wci¹¿, wci¹¿
ma³o znany. Byæ mo¿e bêdzie jeszcze panel na
temat Verba Sacra, na który chcia³bym zapro-
siæ wszystkich dziennikarzy, którzy komento-
wali ten projekt. W dalszych planach mam
stworzenie Akademii Sztuki S³owa, w której
chcia³bym zaanga¿owaæ aktorów, którzy bêd¹
jeŸdzili z warsztatami i prezentacjami po ca³ej
Polsce, tak jak w roku jubileuszowym. Warto
tu podkreœliæ, ¿e do dziœ funkcjonuje specjalna
edycja Verba Sacra - Biblia Kaszubska, prze-
t³umaczona przez o. Adama Sikorê, który na
tej Biblii zrobi³ habilitacjê. A dla Wejherowa
coroczna prezentacja to jedna z najwiêkszych
uroczystoœci w mieœcie. Nowe t³umaczenia
ksi¹g biblijnych specjalnie na Verba Sacra to
oddzielny dorobek projektu: Ewangelia we-
d³ug œw. Marka w przek³adzie ks. prof. Toma-
sza Wêc³awskiego, Ksiêga Rut, Ksiêga Jonasza,
Ksiêga Habakuka w przek³adzie dr Teresy Sta-
nek. W kwietniu tego roku na zaproszenie Ko-
misji Duszpasterskiej Episkopatu, której prze-
wodniczy nasz arcybiskup, zosta³em zapro-
szony, ¿eby wyg³osiæ referat na temat Verba
Sacra dla ksiê¿y z ca³ej Polski.

- Do wczeœniejszych prezentacji mo¿na ju¿
wracaæ, siêgaj¹c po Z³ot¹ Kolekcjê Verba Sa-
cra, czyli p³yty z nagraniami.

- Tak. Do tej pory dostêpnych by³o piêæ p³yt,
a od 1 lipca trwa subskrypcja na szóst¹ p³ytê -
z Kazaniami Sejmowymi Piotra Skargi w wy-
konaniu Zbigniewa Zapasiewicza, która uka¿e
siê podczas Festiwalu.
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Wyznaczyæ szczytne cele w strategii jest ³atwo, najtrudniej
sprawiæ, by zaczêto je realizowaæ.

To prawda. Warto jednak wspomnieæ, ¿e wiele oœrodków
akademickich zwraca siê do nas, chc¹c poznaæ dokument o
strategii rozwoju UAM, bo widz¹ jego sens. 

Zespó³ ds Oceny Wdra¿ania Strategii UAM powsta³ w mar-
cu. Zapewne jesteœcie Pañstwo jeszcze w fazie organizacji?

Ale¿ nie, ju¿ dokonaliœmy pierwszej oceny i ju¿ s¹ pierwsze
wnioski.

Z jakiego klucza dobrany zosta³ Zespó³?
Nie by³o ¿adnego specjalnego klucza. Poznaliœmy siê lepiej w

trakcie prac nad strategi¹, ale nie wszyscy s¹ z tego grona. Re-
prezentowane s¹ ró¿ne dzia³y nauki, a tak¿e administracja i in-
formatycy.

Pierwszy cel strategii, a ostatecznie ka¿dego uniwersytetu,
to wysoki poziom badañ naukowych. Jak wypad³a tu pierw-
sza kontrola?

Powiem tak: niektóre wydzia³y wdro¿y³y w³asne systemy
oceny pracy naukowej, a niektóre... powielaj¹ tylko to, co by³o
czyli ocenê pracowników raz na 4 lata.

Mo¿e to wystarczy?
Nie wystarczy. To taki d³ugi okres, „usypiaj¹cy”, na dodatek

od tej oceny mo¿na siê odwo³aæ, a komisja odwo³awcza prawie
zawsze te odwo³ania uwzglêdnia. W komisji odwo³awczej nie
zawsze s¹ np. uczeni z danej bran¿y, wiêc niekoniecznie rozu-
miej¹ jej specyfikê. Przyk³ad? Ktoœ siê odwo³uje, bo przecie¿
mia³ artyku³ w jêzyku angielskim, mia³ udzia³ w miêdzynaro-
dowej konferencji. Brzmi to powa¿nie, tymczasem np. w che-

mii nie ma praktycznie konferencji, która nie by³aby miêdzy-
narodowa i te¿ raczej ewenementem jest, gdy ktoœ pisze arty-
ku³ po polsku, a nie po angielsku, a jeden artyku³ to doprawdy
bardzo ma³o. Oceny musz¹ byæ dokonywane na wydziale, gdzie
zreszt¹ nieformalnie œrodowisko i tak siê ocenia. Poza tym w 4-
letniej ocenie bierze siê pod uwagê i dydaktykê, a tego nie chce-
my mieszaæ.

Które wydzia³y wypad³y najgorzej?
Tego nie powiem, bo w tej naszej pierwszej kontroli nie cho-

dzi o to, by piêtnowaæ, lecz raczej o to, by siê zorientowaæ, kto
jakie ma k³opoty.

A zatem które wydzia³y wypad³y najlepiej?
Mo¿na jako przyk³ad podaæ matematykê, fizykê czy chemiê,

gdzie osi¹gniêcia pracowników s¹ publikowane w internecie,
widoczne na bie¿¹co i równie¿ na bie¿¹co nagradzane: za pu-
blikacje otrzymuje siê automatycznie konkretn¹ nagrodê. Tego
powi¹zania oceny z przejrzystym systemem gratyfikacji na
wielu Wydzia³ach bardzo brakuje. 

Trudniej chyba oceniaæ humanistów. Nie mieœci siê w oce-
nie np. wydanie dobrze przyjêtego tomu wierszy, a przecie¿
jest to osi¹gniêcie.

Ale¿ w³aœnie o to nam chodzi³o, by ka¿dy wydzia³ uwzglê-
dnia³ w ocenie swoj¹ specyfikê, w³aœnie dlatego nie stworzyli-
œmy systemu ocen centralnie. 

Kolejny cel to najwy¿sza jakoœæ kszta³cenia. Jak tu wypad³a
uczelnia?

Zaplanowane utworzenie laboratoriów jêzykowych potyka
siê o warunki techniczne w starych budynkach, tote¿ na pew-

Jest ró¿nie
Z prof. Grzegorzem Schroederem, 
przewodnicz¹cym Zespo³u 
ds Oceny Wdra¿ania Strategii Rozwoju UAM
rozmawia Maria Rybicka
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no jeszcze potrwa, zanim one wszystkie powstan¹. Druga
sprawa to opracowanie wspólnego minimum wyposa¿enia sal
wyk³adowych. W XXI wieku musi byæ np. wszêdzie rzutnik. I
to na sta³e. Jakieœ szukanie sprzêtu, pod³¹czanie itp. powinno
byæ wykluczone. Nie jest to kwestia pieniêdzy, bo te s¹, ale
pewnej, powiedzia³bym, kultury technicznej. 

Dziœ wyk³adowca musi umieæ korzystaæ z tych urz¹dzeñ, by
nie zostaæ w tyle za studentami... PrzejdŸmy do otwartoœci
uczelni na otoczenie.

Bardzo byliœmy zadowoleni z tego, co siê dzieje z patentami.
Zg³oszono ich kilkanaœcie, z czego cztery za granic¹. WyraŸnie
widaæ, ¿e coœ drgnê³o w tej dziedzinie i ¿e zajmuj¹ siê tym oso-
by kompetentne. Dobry Rzecznik Patentowy to kluczowy ele-
ment systemu. Podobnie cieszy nas uruchomienie preinkubato-
ra akademickiego. Zaimponowa³o Miêdzyuczelniane Centrum
Badañ Metropolitalnych przy Wydziale Nauk Geograficznych i
Geologicznych - powsta³ tam ambitny zespó³, zrobiono badania
i przygotowano raporty, o których mówi³o siê nie tylko w œro-
dowisku akademickim. Ruszy³a te¿ pierwsza edycja grantów
finansowanych przez Urz¹d Miasta.

Niektóre tematy z tych grantów wydawa³y siê doœæ
mia³kie...

Potrzebne s¹ tematy i ciê¿sze i l¿ejsze, ale wiele tu zale¿y
te¿ od miasta, które powinno wyraŸniej formu³owaæ swoje
potrzeby.

Pozosta³ ostatni punkt strategi:profesjonalne zarz¹dzanie i
tu wiele osób westchnie: co z tym elektronicznym obiegiem
dokumentów? Dlaczego to ci¹gle siê wlecze?

To grzech zwi¹zany z dzia³aniem systemów starych i nowe-

go. Mo¿na porównaæ to do znanej ka¿demu sytuacji, gdy ³a-
twiej jest postawiæ nowy dom ni¿ zmodernizowaæ stary.
Sprawdzi³ siê natomiast „Monitor UAM” czyli rozprowadzany
na uczelni comiesiêczny zbiór wszystkich dokumentów UAM,
od uchwa³ Senatu poczynaj¹c. Mamy te¿ pierwszy regulamin
organizacyjny, a wkrótce odbêdzie siê spotkanie, poœwiêcone
temu, jakie uprawnienia finansowe i decyzyjne mo¿na przeka-
zaæ wydzia³om, które powinny siê bardziej usamodzielniæ, ale
te¿ braæ wiêksz¹ odpowiedzialnoœæ. To bêdzie wymaga³o no-
wego zrozumienia funkcji dziekana, który powinien byæ uta-
lentowanym mened¿erem. 

Podsumowuj¹c - jest Ÿle czy dobrze z t¹ strategi¹ „na
dole”?

Jest bardzo ró¿nie. Niektóre wydzia³y s¹ w awangardzie,
niektóre odstaj¹. Tak samo zreszt¹ jest z poziomem nauko-
wo-dydaktycznym. Niepokoj¹ce jest mo¿e to, ¿e ci lepsi s¹
stale coraz lepsi i ró¿nice siê pog³êbiaj¹. Jeszcze w paŸdzier-
niku spotykamy siê z przedstawicielami wydzia³ów i bêdzie-
my dyskutowaæ o wnioskach z naszej analizy, ale podkre-
œlam: celem Zespo³u jest wszechstronna pomoc w rozwi¹zy-
waniu problemów, a nie tylko wskazywanie ich wystêpowa-
nia. Nie ma zreszt¹ takich dzia³añ priorytetowych ze strate-
gii, które nie zosta³yby jednak jakoœ podjête, a w niektórych
wyprzedzamy nawet now¹ ustawê o szkolnictwie wy¿szym:
na naszej uczelni ju¿ dziœ obowi¹zuje uzyskanie zgody rekto-
ra na podjêcie dodatkowej pracy. A rektor zgody na trzecie
miejsce pracy z zasady nie udziela. Na d³u¿sz¹ metê upo-
rz¹dkowanie tej sprawy tak¿e powinno mieæ dobry wp³yw
na rozwój uczelni. Wdro¿enie strategii daje szanse na jako-
œciowy skok w rozwoju nie tylko Wydzia³ów, ale równie¿
Uniwersytetu.  
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Ide¹ szko³y letniej by³a intensywna nauka
jêzyka. Zajêcia odbywa³y siê w szeœciu gru-
pach o zró¿nicowanym poziomie zaawan-

sowania. Ramy programu zosta³y okreœlone
przez zajêcia tematyczne z gramatyki, wiedzy
o kraju, konwersacje, naukê idiomów niemiec-
kich oraz æwiczenia z rozumienia tekstów czy-
tanych i s³uchanych. Obok tradycyjnych zajêæ
ka¿dego dnia odbywa³y siê dodatkowe wyk³a-
dy, poszerzaj¹ce ogóln¹ wiedzê o Niemczech
lub jêzyku niemieckim.

Uczestnikami byli g³ównie studenci. Na te-
goroczny kurs przyjechali reprezentanci 21
pañstw, czêsto bardzo odleg³ych, by wymieniæ
tylko niektóre: Turkmenistan, Tunezja, Kana-

Zpocz¹tkiem sierpnia na Wydziale Filolo-
gii Polskiej rozpoczê³y siê zajêcia w Let-
niej Szkole Jêzyka i Kultury Polskiej.

Szko³a ta cieszy siê du¿ym zainteresowaniem
obcokrajowców ju¿ od wielu lat. Swoje dzia³a-
nie rozpoczê³a w 1997 roku, a jej dyrektorem
jest prof. Irena Sarnowska-Giefing. 

- W tym roku, inaczej ni¿ w latach poprze-
dnich, jesteœmy jedynymi organizatorami
szko³y, wczeœniej wspó³organizatorem by³o
stowarzyszenie „Wspólnota Polska”. Fundo-
wa³a ona uczestnictwo w kursie osobom z
polskim pochodzeniem mieszkaj¹cym na
Wschodzie. W tym roku dofinansowania z tej

strony nie uzyskano - powiedzia³a dr Joanna
Grzelak, koordynator szko³y letniej

Na kurs przyjecha³o 25 s³uchaczy z ró¿nych
stron œwiata m.in. z Niemiec, USA, Kanady, Hi-
szpanii, W³och i Holandii. Oprócz wyk³adów,
konwersatoriów i lektoratów obcokrajowcy
mogli równie¿ zasmakowaæ polskiej kuchni i

Wakacje z polskim
Jêzyk polski dla przybyszów z innego kraju nie jest wcale taki trudny. 
Œwiadczy o tym coraz wiêksza popularnoœæ nauki polskiego. 

Lato 
w Kilonii
Jedn¹ z mo¿liwoœci spêdzenia
lata by³ dla studentów UAM 
wyjazd na miesiêczny 
kurs jêzyka niemieckiego 
do Kilonii. 
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Po uroczystym otwarciu konfe-
rencji i czêœci plenarnej, debato-
wano wspólnie w ramach kilku

czêœci zatytu³owanych: Konsulat-Po-
selstwo-Konsulat Generalny RP w
Charkowie, pocz¹tki, na s³u¿bie II
Rzeczypospolitej,po drugiej wojnie
œwiatowej i po upadku ZSRR. 

Od pierwszych chwil obrady toczy-
³y siê w ¿ywym tempie, co pozwoli³o
na wyg³oszenie a¿ 32 referatów przez
naukowców z kilkunastu oœrodków
naukowych Polski i Ukrainy oraz
przez przedstawicieli polskiej s³u¿by
dyplomatyczno-konsularnej. Po-
szczególne wyst¹pienia wywo³ywa³y
burzliw¹, ale merytoryczn¹ polemikê
i liczne pytania zgromadzonych. Sta-
wiano tezy wywo³uj¹ce kontrower-
sje. Próbowano np. dokonaæ oceny
efektywnoœci dzia³añ polskich pla-
cówek konsularnych na Ukrainie w
latach Wielkiego G³odu. Jak na temat
konferencji napisa³ „Dziennik Kijow-
ski”: W toku wymiany pogl¹dów po-
jawi³o siê kilka doœæ kontrowersyj-
nych tez i postulatów badawczych,
co pokazuje, i¿ w badaniach nad
dziejami dyplomacji polskiej na
Wschodzie konieczne s¹ dalsze, po-
g³êbione studia. W ramach uroczy-
stoœci jubileuszowych odby³o siê wie-
le imprez towarzysz¹cych, jak np.
wystawa poœwiêcona historii polskiej
s³u¿by dyplomatyczno-konsularnej
czy wystawa o polskiej ksi¹¿ce w
zbiorach biblioteki Charkowskiego
Narodowego Uniwersytetu im. W. N.
Karazina. Wieczorem 5 czerwca, w
Teatrze im. Tarasa Szewczenki w
Charkowie Krzysztof Penderecki dy-

rygowa³ wykonaniem jednego ze
swoich utworów podczas koncertu z
udzia³em Akademickiej Orkiestry
Symfonicznej Charkowskiej Filhar-
monii i Akademickiego Chóru Kame-
ralnego im. Wiaczes³awa Pa³kina. Na
budynku biblioteki Uniwersytetu w
Charkowie ods³oniêto tablicê pami¹t-
kow¹, poœwiêcon¹ Sewerynowi Po-
tockiemu, jednemu z za³o¿ycieli uni-
wersytetu charkowskiego. Donios³ym
wydarzeniem by³o te¿ otwarcie Pol-
sko-Ukraiñskiego Akademickiego
Centrum Kulturalno-Naukowego na
charkowskim uniwersytecie, które
bêdzie koordynowaæ wspó³pracê pol-
skich i ukraiñskich oœrodków nauko-
wych.

Ostatniego dnia obchodów jubile-
uszowych w koœciele katedralnym w
Charkowie bp Marian Buczek odpra-
wi³ Mszê œw. w intencji dawnych i
obecnych pracowników Konsulatu RP.
Nastêpnie wszyscy udali siê na Cmen-
tarz Ofiar Totalitaryzmu w Piatichat-
kach, gdzie spoczywaj¹ pomordowa-
ni. Goœcie konferencji i jubileuszu
udali siê tak¿e do Muzeum Narodo-
wego - Zespo³u „Wzgórze Marsza³ka
Koniewa”, gdzie prezentowana jest
wystawa „Charkowszczyzna w Wiel-
kiej Wojnie OjczyŸnianej 1941-1945”,
po³¹czona z ekspozycj¹ Muzeum Po-
wstania Warszawskiego „Polacy na
frontach II wojny œwiatowej”.

Podobna do tej inicjatywa nie ma
swoich odpowiedników i warta jest
kontynuowania. Wiele wskazuje na
to, ¿e w przysz³ym roku bêdzie orga-
nizowana podobna konferencja. 

dr Katarzyna Jêdraszczyk
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da, USA, Chiny, Egipt, Syria. Polacy stanowi¹
drug¹ z grup pod wzglêdem liczebnoœci, a
wœród polskich studentów zdecydowanie
najliczniejsze grono pochodzi z UAM. Warto
nadmieniæ, ¿e choæ wiêkszoœæ stypendiów
przyznawana jest studentom germanistyki,
nie brakuje te¿ przedstawicieli innych kie-
runków. Doskonale zorganizowany przez
Uniwersytet Christiana Albrechta w Kilonii
kurs letni z pewnoœci¹ stanowi zachêtê do
dalszego poznawania jêzyka niemieckiego. 

Anna Gacek

O polskiej 
dyplomacji 
na Wschodzie 
W czerwcu 2010 roku odby³a siê miêdzynarodowa
konferencja naukowa w Charkowie (Ukraina) 
pt. „Polska dyplomacja na Wschodzie w XX w. 
i pocz¹tkach XXI w.”. Konferencja po³¹czona by³a 
z uroczystoœci¹ 85-lecia ustanowienia Konsulatu 
Rzeczypospolitej Polskiej w tym mieœcie w okresie 
II Rzeczypospolitej i 15-lecia jego odnowienia 
w 1994 roku. 

zwiedziæ okolice Poznania. Wœród atrakcji s¹
te¿ wycieczki do Rogalina, Kórnika i Torunia.
Kurs dodatkowo obj¹³ warsztaty gramatyczne
oraz warsztaty z wymowy i intonacji. Uczest-
nicy mogli wykazaæ swoje talenty aktorskie w
czasie trwania warsztatów teatralnych. Szko-
³a wyda³a swoim uczestnikom certyfikaty,
które potwierdzaj¹ poziom znajomoœci jêzyka
polskiego. Kurs ten obejmuje 4-6 godzin nau-
ki jêzyka dziennie i jest prowadzony przez
lektorów UAM w ró¿nych grupach zaawanso-
wania. Po zajêciach przewidziano wyjœcia in-
tegracyjne do poznañskich klubów. W kur-
sach bior¹ czêsto udzia³ Polacy, mieszkaj¹cy
za granic¹. Maj¹ tu wiêc dobr¹ okazjê do
przypomnienia sobie jêzyka.

Anna Zieliñska
FO

T.
 A

RC
H

IW
U

M



Zsytuacja tak¹ mamy do czynienia choæby
na Ba³kanach. Od 1961 roku, w miastecz-
ku Guca, na po³udniowym zachodzie

Serbii odbywa siê Dragaczevski Sabor Truba-
ca, czyli Spotkanie Orkiestr Trêbaczych. Lo-
kalne pocz¹tkowo wydarzenie, skupiaj¹ce

muzyków z regionu, z czasem przerodzi³o siê
w ogromne œwiêto tr¹bki i jej wirtuozów. Na
edycje festiwalu w ostatnich latach zje¿d¿a³y
ju¿ dziesi¹tki zespo³ów, a przys³uchiwa³o siê
im pó³ miliona s³uchaczy. W tym roku festiwal
w Gucy mia³ swoj¹ jubileuszow¹ 50. edycjê -

wyœmienity to pretekst do przeprowadzenia
antropologicznych badañ.

W dniach 17-24 sierpnia studenci z Instytu-
tu Etnologii i Antropologii Kulturowej UAM
brali udzia³ w wyprawie „Serbia 2010”. 40-
osobowej grupie przewodzi³ prof. Waldemar
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Wprojekcie uczestniczy ponad 80 ba-
daczy z 9 uniwersytetów europej-
skich. Dla zbadania wspomnianego

wy¿ej zagadnienia, wyró¿niono 4 obszary te-
matyczne: Jêzyk, to¿samoœæ i kultura, Polity-
ka jêzykowa i planowanie, Wielojêzycznoœæ i
edukacja, Jêzyk i ekonomia. Ka¿dy obszar te-
matyczny by³ podzielony na tzw. Work Packa-
ges (WP), obejmuj¹ce szczegó³owe tematy do-
tycz¹ce danej problematyki. Celem projektu

jest równie¿ wymiana wiedzy i doœwiadczeñ
oraz inicjowanie i intensyfikacja kontaktów
pomiêdzy partnerami w celu stworzenia
trwa³ej sieci naukowej. W ci¹gu piêciu lat
organizowane by³y spotkania cz³onków pro-
jektu na warsztatach naukowych, konferen-
cjach, jak i szko³ach letnich dla doktorantów. 

Zespó³ badawczy z Instytutu Lingwistyki
Stosowanej UAM w sk³adzie:prof. W. Pfeiffer -
koordynator grupy badawczej z ILS, prof. C.

Badstübner-Kizik, dr A. B³a¿ek, dr M. Dra¿yñ-
ska-Deja, mgr M. Dudziñska oraz mgr M. Ko-
per wzi¹³ udzia³ w pracach zwi¹zanych m.in. z
wp³ywem europeizacji kultury na turystykê
kulturow¹ w trzech wybranych europejskich
miastach (Puli, Gdañsku oraz Poznaniu) oraz o
roli jêzyka w turystyce kulturowej jako wy-
znacznika europeizacji. W ramach badañ prze-
analizowano m.in. wywiady z pracownikami
muzeów i przewodnikami miejskimi, strony

LINEE - wielojêzycznoœæ pod lup¹
LINEE (Languages in a Network of European Excellence) to projekt 
wspó³finansowany przez Komisjê Europejsk¹ w ramach 6. Programu Ramowego,
który ma na celu badanie wielojêzycznoœci w Europie.

W œwiatowej stolicy 
trêbaczy
Nie ulega w¹tpliwoœci, ¿e istotnym elementem kultury jest - poza wspóln¹ identyfikacj¹, 
pamiêci¹ historyczn¹, jêzykiem, symbolami - tak¿e muzyka. Zw³aszcza ta uwa¿ana 
za „swoj¹”, „tradycyjn¹”, wyra¿aj¹c¹ ducha narodowego. 

BLI¯EJ ŒWIATA



Kuligowski, pomys³odawca badañ, w poprze-
dnich latach organizator podobnych wyja-
zdów do Boœni i Hercegowiny, Mo³dawii, Pra-
gi czy berliñskiego Museum für Völkerkunde.
Grupa stacjonowa³a w serbskim Niszu, w pro-
gramie wyjazdu by³ pobyt w stolicy Macedo-
nii Skopju oraz wêgierskim Szentendre. Po
belgradzkim Muzeum Etnograficznym ¿yczli-
wie oprowadza³ prof. Nikola Pavkoviæ z Wy-
dzia³u Etnologii i Antropologii miejscowego
uniwersytetu.

Najwa¿niejszy by³ jednak festiwal. Wœród
og³uszaj¹cego dŸwiêku tr¹bek, puzonów, su-
zafonów i bêbnów, w dymie pieczonych na
ogniu prosi¹t, owiec i kóz, studenci szukali
osób sk³onnych do rozmowy. Kwestionariusz
wywiadu dotyczy³ motywów przybycia do
Gucy, oceny festiwalu, a tak¿e opinii na temat
nacjonalistycznego (lub nie) wymiaru tej im-

prezy. Liczy³a siê nie tylko umiejêtnoœæ empa-
tii i postawa „dospo³eczna”, ale i znajomoœæ jê-
zyków obcych. Do rozmów uda³o siê nak³oniæ
przedstawicieli kilkunastu nacji, nie tylko eu-
ropejskich, równie¿ z USA oraz Kanady. Zdo-
byte materia³y ujawni³y ró¿norodnoœæ pogl¹-
dów i s¹dów na temat samego festiwalu, jak i
promowanej dziêki niemu serbskoœci.

Nie³atwa praca terenowa studentów odby-
wa³a siê w ekscytuj¹cych okolicznoœciach. Na
scenie przed domem kultury trwa³ oficjalny
konkurs orkiestr trêbaczych, wy³aniaj¹cy zdo-
bywcê presti¿owej Z³otej Tr¹bki. Po ulicach
miasteczka, punktach gastronomicznych, luna-
parku kr¹¿y³y natomiast zespo³y oferuj¹ce ka¿-
demu, kto zechcia³ przylepiæ banknot do czo³a
muzykowi albo w³o¿yæ go do dzwonu tr¹bki -
osza³amiaj¹ce melodie serbskie i romskie. Na
scenie g³ównej podczas wieczornych koncer-

tów prezentowa³y siê gwiazdy, m.in. Goran
Bregoviæ. Poznañskim studentom przysz³o
oklaskiwaæ rodzim¹ Golec Orkiestrê, której wy-
stêp wywo³a³ entuzjazm publicznoœci. Po kon-
cercie bankiet z cz³onkami zespo³u by³ dodatko-
w¹, choæ niezaplanowan¹, atrakcj¹.

Dla wiêkszoœci studentów badania prowa-
dzone za granic¹ w innym jêzyku by³y pierw-
sz¹ prób¹ aplikacji wiedzy etnograficznej w
obcym œrodowisku kulturowym. Zdobyte w
ten sposób doœwiadczenia powinny procento-
waæ w przysz³oœci. Bardziej namacalnym
efektem badañ przeprowadzonych w Gucy bê-
dzie wystawa fotograficzna w holu Instytutu
Etnologii i Antropologii Kulturowej oraz mo-
nograficzna publikacja poœwiêcona historii
oraz teraŸniejszoœci festiwalu, odbywaj¹cego
siê w Republice Trêbaczy.

Waldemar Kuligowski
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internetowe oraz materia³y promocyjno-infor-
macyjne, dotycz¹ce omawianych miast. Prze-
prowadzona analiza pozwoli³a na zidentyfiko-
wanie strategii budowania to¿samoœci euro-
pejskiej w kontekœcie lokalnym. Jak wynika z
badañ, konieczne jest prowadzenie spójnej po-
lityki jêzykowej w turystyce kulturowej oraz
dba³oœæ o wysoki poziom t³umaczenia. 

M. Dudziñska i M. Koper uczestniczy³y w ba-
daniach dotycz¹cych Chorwacji, Cypru i Polski.
Badano m.in. strategie stosowane w promowa-
niu to¿samoœci narodowej zagranic¹ oraz stere-
otypy zwi¹zane z to¿samoœci¹ danego narodu.
Zespó³ z Poznania do³¹czy³ do prac prowadzo-
nych przez badaczy z Chorwacji i Wlk. Brytanii
w maju 2009. Na materia³ empiryczny badaczy

z Poznania sk³ada³y siê g³ównie dwa przewo-
dniki anglojêzyczne po Polsce oraz dane zebra-
ne w ramach przeprowadzonych prac.

Doktorantka ILS UAM Cecylia Bar³óg,
wziê³a udzia³ w badaniach terenowych grupy
badawczej, zajmuj¹cej siê wp³ywem migracji
na politykê jêzykow¹ w regionach wielojê-
zycznych w Europie. Badania przeprowadzo-
ne zosta³y w Walencji w Hiszpanii, w Gryzo-
nii w Szwajcarii oraz w Walii w Wielkiej Bry-
tanii w okresie od paŸdziernika 2008 do mar-
ca 2009. Materia³ empiryczny stanowi³y wy-
wiady przeprowadzone wœród przedstawicieli
jednostek rz¹dowych oraz imigrantów, jak
równie¿ dokumenty, artyku³y prasowe oraz
materia³y internetowe. Z przeprowadzonych

badañ wynika, ¿e zjawisko migracji coraz czê-
œciej nabiera tymczasowego charakteru i z te-
go wzglêdu wielu imigrantów nie decyduje siê
na naukê jêzyka kraju przyjmuj¹cego. Inicjaty-
wy rz¹dowe i lokalne zorientowane s¹ jednak
na migracjê d³ugoterminow¹ mimo œwiado-
moœci istnienia "nowej" migracji.

Projekt LINEE zostanie zakoñczony w li-
stopadzie 2010, natomiast we wrzeœniu ucze-
stnicy projektu spotkaj¹ siê na konferencji w
Brukseli. Wyniki przeprowadzonych badañ
zosta³y opublikowane dotychczas m.in. w Fo-
rum Akademickim 5/2010 oraz czasopiœmie
Glottodidactica XXXV.

Cecylia Bar³óg, Magdalena Dudziñska,
Magdalena Koper
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Tegoroczne wakacje by³y bogate w sukcesy
sportowców zwi¹zanych z UAM. Du¿o rado-
œci poznañskim kibicom wioœlarstwa przy-
sporzy³a Magdalena Kemnitz, która w³aœci-
wie jest symbolem poznañskiej pracowitoœci
i rzetelnoœci. Gdy startuje ta zawodniczka,
mo¿emy byæ niemal pewni medalu. Tak te¿
by³o i tego lata.

Magdalena wraz z kole¿ank¹ Weronik¹ De-
resz w dwójce wagi lekkiej stanê³y na najwy¿-
szym stopniu podium Akademickich Mistrzo-
stwa Œwiata i Europy w wioœlarstwie, które w
po³owie sierpnia odby³y siê w Szeged na Wê-
grzech. Jak pisze Magdalena na swojej stronie
internetowej www.magdalenakemnitz.pl. W fi-
na³owym biegu najwiêksze zagro¿enie czyha³o
ze strony osady brytyjskiej, której przewagê
uda³o siê prze³amaæ dopiero na ostatnich 500
metrach. Wyœcig fina³owy by³ bardzo trudny ze
wzglêdu na niesprzyjaj¹ce warunki atmosfe-
ryczne. Silny wiatr powodowa³, ¿e nie³atwo
by³o rozluŸniæ rêce i utrzymaæ równowagê. 

Akademickie Mistrzostwa Œwiata i Europy
w Szeged by³y jednak dla poznañskiej wioœlar-
ki jedynie przetarciem przed najwa¿niejsz¹
imprez¹ sezonu - wrzeœniowymi Mistrzostwa-
mi Europy, które odby³y siê w portugalskim
Montemor-o-Velho. Po s³abym przedbiegu o

wejœcie do fina³u, reprezentantka naszego uni-
wersytetu wespó³ ze swoj¹ kole¿ank¹ musia³y
walczyæ w repasa¿ach. Drugi wyœcig rozegra-
³yœmy ju¿ o niebo lepiej - przede wszystkim
odwa¿niej od startu, lepiej technicznie, trafi³y-
œmy równie¿ z dobraniem d³ugoœci wiose³ do
panuj¹cych w torze warunków. Fina³owy wy-
œcig by³ naprawdê ciê¿ki i emocjonuj¹cy. 

Obie przed startem mia³yœmy mieszane
uczucia, choæ p³ynê³yœmy ju¿ z mniejsz¹ presj¹
ni¿ w repasa¿u. Wios³uj¹c za Agnieszk¹ wi-
dzia³am, ¿e kontroluje wyœcig, wiêc skupi³am
siê tylko na sobie i ogarnia³am wzrokiem jej
plecy i rêce, by wspieraæ j¹ i uzupe³niaæ jak
najlepiej. Ocknê³am siê dopiero za 1500 me-

trem. W miêdzyczasie k¹tem oka widzia³am, a
mo¿e bardziej mia³am przeczucie, ¿e jesteœmy
przed Niemkami i Irlandkami. W okolicach
1000 metrów mocno zaatakowa³y Irlandki. Na
koñcu zerknê³am w prawo - by³yœmy na wy-
równaniu z Niemkami. Potem, jak rozmawia-
³yœmy z Ag¹, obie prze¿ywa³yœmy to podobnie
- psychika chcia³a, a miêœnie powoli odma-
wia³y pos³uszeñstwa. Na 100 metrów do mety
szlakowa osady niemieckiej pope³ni³a b³¹d. Je-
den, potem drugi (z³apa³a wioœlarskiego "ra-
ka"), uda³o nam siê wówczas odskoczyæ na
bezpieczn¹ odleg³oœæ i us³ysza³am piêkny
dŸwiêk sygnalizuj¹cy koniec wyœcigu. Super,
uwielbiam takie trudne wyœcigi. Srebrny me-
dal wywalczony w Portugalii traktujê jako ta-
ki pozytywny bodziec przed zbli¿aj¹cymi siê
Mistrzostwami Œwiata. Naszym planem jest
zbli¿enie siê do osady Grecji. Dziewczyny s¹
niesamowicie dobrze przygotowane, ale za-
brzmi to trywialnie - to te¿ ludzie - t³umaczy
Magdalena Kemnitz na swojej stronie www.

Bêdziemy mocno trzymaæ kciuki za zawo-
dniczkê podczas jej kolejnych startów, gdy¿ ka¿-
de jej zwyciêstwo przynosi splendor naszemu
uniwersytetowi, z którym Magdalena Kemnitz,
jak czêsto podkreœla w wywiadach, czuje siê
bardzo zwi¹zana. Marcin Krupka

Wiele niezapomnianych emocji dostarczy³y
na pocz¹tku lipca zmagania koszykarzy i ko-
szykarek. W naszym mieœcie tu¿ po zakoñcze-
niu kolejnego roku akademickiego rozpoczê-
³y siê akademickie mistrzostwa Europy w ko-
szykówce.

Do Poznania z ca³ego kontynentu przyjecha-
³o blisko 400 zawodników, 12 zespo³ów kobie-
cych oraz 15 zespo³ów mêskich z 15 krajów.
Byli przedstawiciele uczelni, które zajê³y 1
miejsce w swoich krajach w mijaj¹cym sezo-
nie. Podziwiaæ mogliœmy umiejêtnoœci zawo-
dników miêdzy innymi uniwersytetów w Am-
sterdamie, Bolonii, Kolonii, Belgradzie, Tulu-
zie. Nasz uniwersytet by³ reprezentowany
przez ¿eñsk¹ dru¿ynê, trenowan¹ przez Grze-
gorza Szajka.

Uczestnicy mistrzostw rywalizowali w
trzech poznañskich halach: Arenie, hali POSiR
oraz hali przy ul. Jana Paw³a II. Dziewczyny re-
prezentuj¹ce UAM, a na co dzieñ graj¹ce w bar-
wach Inea AZS Poznañ, przez ca³e rozgrywki ra-
dzi³y sobie doskonale. Do pó³fina³u awansowa-
³y, pokonuj¹c uniwersytet z Kolonii 73:60. Nie-

stety, w rozgrywkach decyduj¹cych o wejœciu
do fazy fina³owej nasze reprezentantki musia³y
uznaæ wy¿szoœæ zawodniczek z uniwersytetu w
Stambule, którym uleg³y 55:61. Wielu kibiców
liczy³o, ¿e skoro nie uda³o siê zagraæ w wielkim
finale, to byæ mo¿e nasze akademiczki wygraj¹
w finale pocieszenia i zdobêd¹ br¹zowy medal.
Niestety, w niedzielnym meczu o br¹zowy me-
dal akademiczkom UAM znów siê nie powiod³o
- tym razem uleg³y Pañstwowemu Uniwersyte-
towi Rolniczemu z Moskwy 55:72. 

Rozgrywki podczas ca³ego turnieju sta³y na
doœæ wysokim poziomie. W kategorii kobiet I
miejsce zajê³y reprezentantki uniwersytetu w
Belgradzie, pokonuj¹c po niezwykle zaciêtym
meczu zawodniczki uniwersytetu w Stambule
74:70. Natomiast z³oty medal w kategorii
mê¿czyzn pojecha³ do Kowna. Pañstwowy
Uniwersytet im. Puszkina z Sankt Petersburga
przegra³ z kowieñskim Uniwersytetem im.
Witolda Wielkiego 84:94.

Podsumowuj¹c te zmagania koszykarzy i
koszykarek nale¿y stwierdziæ, ¿e w Poznaniu
ka¿dego roku powinna odbywaæ siê jakaœ du-
¿a impreza akademicka pokroju mistrzostw
Europy czy œwiata. S³u¿y to dobrze wizerun-
kowi zarówno naszego uniwersytetu, jak i
miasta, którego jedno z hase³ promocyjnych
brzmi „Poznañ stawia na sport”. Jestem prze-
konany, ¿e organizuj¹c ka¿dego roku jak¹œ
wiêksz¹ imprezê akademick¹, Poznañ wre-
szcie doczeka siê organizacji upragnionej Uni-
wersjady. 

Marcin Krupka

Srebrno-z³ota Magdalena Kemnitz 

Koszykarki UAM 
w Akademickich Mistrzostwach Europy
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Wwojewództwie kujawsko - pomor-
skim w miejscowoœci Górzno odby-
³y siê Mistrzostwa Polski w triatlo-

nie. Filip Przymusiñski z klubu UAM Triatlon
zaj¹³ w nich trzecie miejsce, zdobywaj¹c br¹-
zowy medal. Nasz zawodnik trenuje triatlon
od 9 roku ¿ycia, od 4 lat jest w kadrze narodo-
wej seniorów. Zdoby³ przesz³o 20 medali w
ró¿nych kategoriach wiekowych. Ma za sob¹
wiele startów w Pucharze Europy i Pucharze
Œwiata. Jest zwyciêzc¹ ca³ego cyklu imprez
Wheeler Triatlon Tour MTB. 

W trakcie zawodów sportowiec odniós³
kontuzjê, ale mimo to nie podda³ siê i walczy³,
maj¹c otwarte z³amanie palca prawej rêki. Je-
go motto ¿yciowe brzmi: „Chcieæ znaczy móc”. 

Czy mo¿e pan opowiedzieæ jak rozpoczê³a
siê pañska przygoda z t¹ ciekaw¹ dyscyplin¹
sportu?

Od 18 roku ¿ycia rozpocz¹³em trenowanie
triatlonu. Najpierw w Olimpii Poznañ, a od
2003 roku jestem zawodnikiem w pe³ni zawo-
dowego klubu UAM Triatlon Poznañ. Jestem
absolwentem AWF, a moje zwi¹zki z UAM to
praca trenera w tutejszym Studium Wycho-
wania Fizycznego. 

Sekcja triatlonu powsta³a w 2003 roku. To
dopiero 7 rok waszej dzia³alnoœci.

Na pocz¹tku by³o 3 zawodników, obecnie
jest nas ju¿ 50 i do tego w naszych strukturach
mamy wszystkie kategorie wiekowe, zarówno
kobiet, jak i mê¿czyzn. 

Ile czasu trzeba poœwiêciæ na trening, aby
móc z powodzeniem startowaæ w zawo-
dach?

Ja codziennie od godziny 6 do 8 p³ywam na
basenie. W tygodniu przep³ywam oko³o 40
km. Oko³o po³udnia mam bieg- w ci¹gu tygo-
dnia pokonujê oko³o 300 km. W klubie ustali-
liœmy, ¿e najwa¿niejsze treningi bêd¹ odbywa-
³y siê w soboty, gdy¿ wtedy mog¹ do³¹czyæ do
nas wszyscy zawodnicy nale¿¹cy do klubu,

równie¿ ci z Œrody Wielkopolskiej, Gniezna,
Murowanej Goœliny.

W Polsce triatlon jest rzadko pokazywany
w telewizji. Na czym polega ta dyscyplina
sportu?

Od Igrzysk Olimpijskich w Sydney w roku
2000 triatlon jest dyscyplin¹ olimpijsk¹. Bio-
r¹c udzia³ w zawodach triatlonowych œcigamy
siê wiêc na dystansach olimpijskich. Jest to
odpowiednio: p³ywanie na 1500 m, jazda na
rowerze na dystansie 40 km i na zakoñczenie
bieg na 10- kilometrowej trasie. Jest równie¿
tzw. Ironman i wtedy zawodnicy p³ywaj¹ na
dystansie 3600 m, jad¹ na rowerze 180 km
oraz biegn¹ maraton czyli 42 195 m. Poza tym
istniej¹ takie dyscypliny, jak np. aquatlon,
opieraj¹cy siê na samym p³ywaniu i biegu, du-
atlon czyli bieg, jazda na rowerze i ponownie
bieg oraz mój ulubiony cross triatlon: p³ywa-
nie, jazda na rowerze górskim i bieg.

Rower górski, rower szosowy, buty do bie-
gania, pianka p³ywacka. Uprawianie triatlo-
nu musi sporo kosztowaæ. 

Sport, który uprawiam, jest faktycznie ko-
sztowny. Dla przyk³adu pianka p³ywacka,
której u¿ywamy, gdy jest gorsza pogoda, to
wydatek rzêdu 1-2 tys. z³, rower 1,5-2,5 tys.,
buty 350 z³. W ci¹gu roku zawodnik naszego
klubu zu¿ywa 4 pary butów. Musimy je tak
czêsto zmieniaæ, gdy¿ podczas biegów szybko
siê zu¿ywaj¹, a bieganie w starych butach gro-
zi kontuzj¹. Do tego jeszcze dochodz¹ od¿yw-
ki, których cena to od 300-500 z³. Na zawody
podró¿ujemy w³asnym busem, który zakupili-
œmy jako klub. Dodatkowo bardzo wspieraj¹
nas w³adze uczelni, które udostêpniaj¹ obiek-
ty sportowe, zw³aszcza basen. 

Czy s¹ osobni trenerzy od p³ywania i od
biegów?

Tak. Jeœli chodzi o p³ywanie, to zajmuje siê
nami Werner Urbañski, by³y trener kadry na-
rodowej, „ojciec” sukcesów m.in. Artura Woj-

data. Treningiem biegowym zajmuje siê Mi-
cha³ Bartoszak, nasz olimpijczyk z Aten w ma-
ratonie, 6-krotny mistrz Polski w biegach. Na-
tomiast trenerem zajmuj¹cym siê przygoto-
waniem ogólnorozwojowym jest Jerzy ¯eli-
gowski. 

Jak wygl¹da kalendarz klubu UAM Triatlon
Poznañ?

Starty mamy zaplanowane na podstawie
kalendarza Polskiego Zwi¹zku Triatlonu, naj-
wa¿niejsz¹ imprez¹ w ci¹gu ca³ego sezonu s¹
Mistrzostwa Polski w poszczególnych katego-
riach wiekowych. Do ka¿dych zawodów odby-
wamy specjalne przygotowania. Z roku na rok
pracujemy coraz ciê¿ej. Mo¿emy poszczyciæ
siê bardzo zdoln¹ m³odzie¿¹. W kadrze naro-
dowej juniorów m³odszych jest Rafa³ Stefañ-
ski, srebrny medal na ogólnopolskiej olimpia-
dzie m³odzie¿y wywalczy³a Anna Heneczkow-
ska, a Jakub Brzesiñski zdoby³ br¹zowy.
Cz³onkiem kadry narodowej m³odzie¿owców
jest Dariusz Kowalski. Wielu zawodników,
uprawiaj¹cych triatlon, koñcz¹c szko³ê œre-
dni¹, wybiera UAM wiedz¹c, ¿e bêd¹ mogli nie
tylko studiowaæ, ale rozwijaæ siê pod wzglê-
dem sportowym. Nasze sukcesy s¹ bardzo do-
br¹ promocj¹ UAM. Media dostrzeg³y triatlon.
Za spraw¹ sukcesów Maji W³oszczowskiej czy
Justyny Kowalczyk redakcje dostrzegaj¹, ¿e s¹
inne dyscypliny sportu w tym równie¿ nasz
triatlon. 

Starty, treningi, zgrupowania-czy zawo-
dnik uprawiaj¹cy profesjonalnie triatlon ma
czas na ¿ycie rodzinne?

Bardzo pomaga mi jednostka, w której pra-
cujê, a wiêc Studium Wychowania Fizycznego
i Sportu. Plan mam tak u³o¿ony, abym móg³
po³¹czyæ treningi z zajêciami dydaktycznymi.
Na naszym uniwersytecie s¹ stworzone mo¿-
liwoœci do profesjonalnego uprawiania sportu.
Równie¿ moja ¿ona dzieli moj¹ pasjê, maj¹c li-
cencjê sêdziego triatlonowego. 

Marcin Krupka
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Filip Przymusiñski z KS UAM
Triatlon Poznañ br¹zowym 
medalist¹ Mistrzostw Polski 
w triatlonie

Chcieæ 
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Wczeœniejsze edycje odbywa³y siê
ju¿ w dziesiêciu regionach kraju.
Witaj¹c goœci prorektor UAM, prof.

Jacek Guliñski opowiedzia³ o najwiêkszej po-
znañskiej uczelni, jej historii oraz perspekty-
wach, zw³aszcza promocji i strategii infor-
macyjnej. Po nim prodziekan ds. studenckich
WNPiD dr Adam Szymaniak mówi³ o naj-
m³odszym wydziale na uniwersytecie, jego
ofercie studiów i planach. Du¿ym zaintereso-
waniem cieszy³a siê projekcja prac studen-
tów, którzy w ramach pracowni medialnych
realizuj¹ w³asne pomys³y. Aplauz wywo³a³
zw³aszcza wydzia³owy LipDub, ciesz¹cy siê
zainteresowaniem w Internecie. Szymon
£¹tkowski, przewodnicz¹cy wydzia³owego
samorz¹du studenckiego, opowiedzia³ o nau-
ce i mo¿liwoœciach, z jakich korzystaæ mog¹
studenci. 

Uczestnicy Forum wziêli te¿ udzia³ w szko-
leniu, które przygotowali pracownicy Wydzia-
³u. Obejmowa³o ono warsztaty radiowe, tele-
wizyjne, internetowe oraz wyk³ady: „Poznaj
prasê po nag³ówkach”, „Dziennikarstwo œled-
cze” oraz „Przysz³oœæ prasy drukowanej”. Po-
mimo intensywnego tempa zajêæ, uczestnicy
podkreœlali, ¿e w przystêpny sposób zdobyli
wiedzê, która pomo¿e im w codziennej pracy
w mediach. Zaimponowa³o im wyposa¿enie
pracowni i sal dydaktycznych, które wielo-
krotnie by³o nowoczeœniejsze od tego, którym
dysponuj¹ w swoich redakcjach. 

Uczestnicy Forum pytali pracowników Wy-
dzia³u o to, jak uczyniæ atrakcyjniejszym reda-
gowane przez nich gazety i witryny interneto-
we oraz co zrobiæ, by przyci¹gn¹æ m³odsze po-
kolenia Polonii, których nawyki czytelnicze s¹
przecie¿ inne od tych, które maj¹ ich rodzice. 

Wydzia³ Nauk Politycznych i Dziennikarstwa
przygotowa³ dla swoich goœci równie¿ czêœæ
artystyczn¹, ale chyba nikt nie spodziewa³ siê,
¿e spotka siê ona z tak entuzjastycznym przy-
jêciem. Koncert Piotra KuŸniaka z zespo³u
Trubadurzy podniós³ temperaturê panuj¹c¹ w
auli o kilka stopni. Okaza³o siê, ¿e zaprojekto-
wana do wyk³adów i konferencji aula œwietnie
nadaje siê do tañca i zapewne po raz pierwszy
widziano tu falê w wykonaniu ponad stu osób.
Po takim wystêpie przed trudnym zadaniem
stan¹³ tworzony przez studentów WNPiD Ka-
baret Maszynowy. Jednak publicznoœæ da³a
siê porwaæ i sala co chwilê rozbrzmiewa³a
œmiechem. ¯egnaj¹c goœci, dr Adam Szyma-
niak podkreœli³, ¿e w kuluarowych rozmo-
wach pojawi³o siê wiele pomys³ów na dalsz¹
wspó³pracê. 

Marcin Piechocki

Fala w auli
150 dziennikarzy reprezentuj¹cych media polonijne z niemal trzydziestu pañstw uczestniczy³o 
13 wrzeœnia w seminarium na Wydziale Nauk Politycznych i Dziennikarstwa. 
By³o ono czêœci¹ XVIII Œwiatowego Forum Mediów Polonijnych, które w tym roku odbywa siê pod
has³em: „Gospodarna Wielkopolska. Poznañ miastem targów, konferencji i kongresów”.
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NASZ UNIWERSYTET REDAKTORZY NA FALI 

Przyjecha³o do Gdañska ponad 60 osób z
ró¿nych szkó³ wy¿szych Polski, odpo-
wiedzialnych tam za tworzenie i prowa-

dzenie uczelnianych czasopism. 
G³ównym motywem spotkania redaktorów
by³o w tym roku (w ka¿dym temat jest inny)
pytanie „Jak robiæ gazetê uczelnian¹ w dobie
Internetu” czyli w czasie, co podkreœla³ w
swoim wyk³adzie prof. W³odzimierz Gogo³ek z
Instytutu Dziennikarstwa Uniwersytetu War-
szawskiego, gdy zwyciêski pochód Internetu
jest faktem, a zmiany w mediach trwaj¹ i nic
ich nie zatrzyma. We Francjii, na przyk³ad,
najwiêkszym zaufaniem cieszy siê Internet
(29 procent), znacznie mniejszym telewizja -
20, prasa -19, radio - 12. Podobne relacje zaob-
serwowaæ mo¿na w innych krajach i w innych
œrodowiskach. Media online staj¹ siê nieod-
wracalnie g³ównym kierunkiem rozwoju me-
diów w ogóle. Co wiêc z tego wynika dla me-
diów tradycyjnych ? 

- To przede wszystkim - podkreœla³ profe-
sor Gogo³ek, ¿e musz¹ one ulec diametralnym
zmianom, ¿e nale¿y budowaæ je na fundamen-
cie dynamicznej plastycznoœci, typowej dla
mediów online, oraz przy zró¿nicowaniu form
i treœci - stosownie do bie¿¹cych oczekiwañ
odbiorcy.

Otó¿ to, z dyskusji i obserwacji wynika, ¿e
znacz¹ca czêœæ œrodowiska akademickiego,

zw³aszcza nauczycieli akademickich starsze-
go pokolenia, wci¹¿ jeszcze jest przywi¹zana
do wydañ tak zwanych papierowych. Skoro
wiêc gazety akademickie nie chc¹, bo nie mo-
g¹ konkurowaæ w szybkoœci informacji, po-
szukiwaniu newsów, stosowaniu interaktyw-
nych form szybkiego porozumiewania siê -
nastawione raczej byæ musz¹ na artyku³y
problemowe, publicystyczne, refleksje nauko-
we. Nie znaczy to jednak, ¿e zmieniaæ siê nie
powinny. 

Jaka zatem powinna byæ akademicka gaze-
ta - rozwa¿a³ w swym wyst¹pieniu dr Marek
Zimnak ze Stowarzyszenia PR i Promocji
Uczelni Polskich Prom, wieloletni dziennikarz,
absolwent Podyplomowego Polsko-Niemiec-
kiego Studium Komunikacji Spo³ecznej. Odpo-
wiadaj¹c na to pytanie równie¿ podkreœla³, ¿e
w dobie Internetu robienie gazety uczelnianej
powinno zmieniæ charakter. Nikt w nich nie
szuka informacji, która znacznie szybciej uka-
zaæ mo¿e siê w sieci. Równie¿ w szybkim po-
rozumiewaniu siê z czytelnikami gazeta prze-
grywa konkurencjê z Internetem. 

- Co wiêc pozostaje? - Wydawnictwo, które
wrêczamy do r¹k pracownikom uczelni co kil-
ka, kilkanaœcie tygodni i które ma przede
wszystkim charakter swoistej pami¹tki. ¯eby
tê funkcjê wype³niæ (Internet tego nie zrobi),
musi to byæ produkt luksusowy, wysmakowa-

ny, na dobrym papierze, nowoczeœnie ³amany,
z bardzo dobrymi fotografiami. Tak, ¿eby z
chêci¹ wstawia³o siê go na pó³kê z pami¹tka-
mi. S³owem, musi to byæ gazeta £ADNA! -
mówi³ Marek Zimnak.

Co do programu towarzyskiego,to organi-
zatorzy piêknie i z po¿ytkiem wykorzystali
swój wielki atut - morze. Zaproponowali nam,
szczurom l¹dowym, bli¿szy z nim kontakt. I
tak, w programie przewidziano wizytê w Wy-
¿szej Szkole Morskiej, zwiedzanie laborato-
riów, w których szkoli siê nawigatorów, pobyt
i kolacjê na „Darze M³odzie¿y”, prezentacjê i
zwiedzanie Akademii Marynarki Wojennej, a
tak¿e wyp³yniêcie okrêtem Marynarki Wojen-
nej „Arctowski” do portu na Helu. Tam - zwie-
dzanie Stacji Morskiej Instytutu Oceanografii
Uniwersytetu Gdañskiego, obserwacja kar-
mienia fok, nastêpnie zwiedzanie fokarium
Stacji oraz wyk³ad prof. Krzysztofa Skóry, pa-
sjonata ochrony zagro¿onych fok i gin¹cych
morœwinów.

I tak owiani morskim wiatrem, ¿egnani
przez organizatorów i gospodarzy z prof. Wie-
s³awem Makarewiczem, redaktorem naczel-
nym Gazety AMG, (obchodz¹cej swoje 20 uro-
dziny) na czele - rozjechaliœmy siê, pe³ni no-
wych pomys³ów na nasze gazety. 

Nastêpne spotkanie za rok! W Opolu. 
len
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XVIII Zjazd Redaktorów Gazet Akademickich - w Gdañsku 

Kolejny, XVIII Zjazd Redaktorów Gazet Akademickich tej jesieni odby³ siê w Gdañsku. 
Gospodarzem tym razem by³a Gazeta AMG, pismo Gdañskiego Uniwersytetu Medycznego; 
gospodarzem znakomitym, o czym zaœwiadczyæ mo¿e zarówno przygotowany na te dni 
(2 - 4 wrzeœnia) program merytoryczny, jak i towarzysko - turystyczny. 

Jak robiæ gazetê 
w dobie Internetu
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Mo¿na powiedzieæ: wychodzimy sobie na-
przeciw. Bo ju¿ nie tylko klient szuka najod-
powiedniejszego banku, ale bank poznaj¹c
rozmaite œrodowiska i grupy zawodowe,
tworzy dla nich adresowane oferty. Bank Po-
cztowy, który Pani reprezentuje - równie¿…

Tak, nasz Bank przygotowuje specjalne
oferty dla wybranych grup klientów. Takie
oferty kierujemy miêdzy innymi te¿ do osób,
które do tej pory nie korzysta³y z banków.
Przyk³adem tego mo¿e byæ specjalne konto dla
seniorów, Pocztowe Konto Nestor, umo¿liwia-
j¹ce dokonywanie wszystkich operacji banko-
wych w placówkach Banku i Poczty bez op³at.
Równie¿ dla pracowników sfery bud¿etowej
stwarzamy mo¿liwoœæ uzyskania korzystnie
oprocentowanych kredytów gotówkowych i
hipotecznych. 

Teraz Bank zwróci³ siê w stronê œrodowiska
uniwersyteckiego. Dlaczego? Z czym? 

Jedn¹ z grup klientów, do których kieruje-
my nasz¹ ofertê, s¹ w³aœnie pracownicy sekto-
ra publicznego. Dla Banku s¹ to klienci bardzo
wiarygodni. Takim osobom mo¿emy zapropo-
nowaæ szczególnie korzystne warunki opro-
centowania kredytów oraz mo¿emy maksy-
malnie uproœciæ wszelkie procedury zwi¹zane
z jego uzyskaniem. Pracownicy uniwersytetu
zaliczaj¹ siê do tej grupy. 

Wybrano na te dzia³ania pocz¹tek roku
akademickiego.

Po wakacjach nasze portfele s¹ chudsze, a po-
cz¹tek roku akademickiego to najczêœciej czas
dodatkowych wydatków. To nierzadko oznacza
koniecznoœæ ró¿nych domowych inwestycji np.

dokonania zakupów sprzêtu gospodarstwa do-
mowego albo weryfikacji posiadanych zobowi¹-
zañ. Naszym kredytem mo¿na sfinansowaæ taki
zakup, ale tak¿e sp³aciæ zobowi¹zania w innych
bankach. Warto wiêc porównaæ ratê kredytu
p³acon¹ w innej instytucji z rat¹, któr¹ bêdzie-
my p³aciæ w Banku Pocztowym. 

Na co pracownicy uniwersytetu, zdaniem
Pani, powinni zwróciæ uwagê szczególn¹, ja-
ko na pozycjê naprawdê dla nich korzystn¹? 

Po pierwsze proponujemy atrakcyjny kre-
dyt - z uproszczonymi procedurami i przy-
stêpnym oprocentowaniem. Co wiêcej, kwotê
kredytu w wysokoœci do siedemnastokrotno-
œci miesiêcznego wynagrodzenia netto mo¿na
otrzymaæ bez porêczycieli. Sp³atê kredytu
mo¿na roz³o¿yæ na 120 rat, czyli na 10 lat.
Jednym s³owem - prosto i tanio. W swej ofer-
cie posiadamy równie¿ darmowe konta osobi-
ste - Bank nie pobiera prowizji za prowadze-
nie rachunku, a wszystkie operacje wykony-
wane przez Internet s¹ bezp³atne. Oszczêdno-
œci mo¿na zaœ gromadziæ na Koncie Oszczêd-
noœciowym, które aktualnie oprocentowane
jest na poziomie 4,3%. 

A ograniczenia wiekowe? S¹? 
Standardowo kredytów udzielamy osobom

do 80 roku ¿ycia, jednak w sytuacji oferty
skierowanej do etatowych pracowników uni-
wersytetu, takich ograniczeñ nie ma. Chcia³a-
bym jeszcze dodaæ, ¿e oprocentowanie kredy-
tu dla pracowników uczelni jest bardzo korzy-
stne - wynosi 11,49%. Takie warunki cenowe
powoduj¹, ¿e nasza oferta budzi du¿e zainte-
resowanie pracowników sektora publicznego.

Szczegó³owe informacje na temat tego kredy-
tu mo¿na otrzymaæ w placówkach Banku i na
Poczcie. Od 10 wrzeœnia do 31 paŸdziernika
trwa promocja i oprocentowanie kredytu zo-
sta³o obni¿one do 10,99%.

No tak, ale na pocztach czêsto natrafia siê
na kolejki. D³ugie kolejki. Czy klienci zechc¹ w
nich czekaæ? 

Problem kolejek na poczcie dotyczy g³ównie
du¿ych miast. Mam jednak nadziejê, ¿e klienci
nie bêd¹ musieli czekaæ w kolejkach - oprócz
standardowych form dostêpu do gotówki, po-
przez placówki bankowe, bankomaty i urzêdy
pocztowe dajemy klientom mo¿liwoœæ dostar-
czania gotówki przez listonosza pod wskazany
adres. Kolejki zdarzaj¹ siê wszêdzie, ale obs³u-
ga na poczcie jest coraz lepsza. Obecnie trwa
pilota¿ projektu mikrooddzia³ów w urzêdach
pocztowych, czyli specjalnych miejsc przezna-
czonych do obs³ugi klientów naszego Banku.
Jednym z celów tego projektu jest w³aœnie lep-
sza jakoœæ obs³ugi klienta. 

A oprócz tradycyjnych form wspó³pracy z
klientami co jeszcze Bank im oferuje?

Jesteœmy Bankiem, którego misj¹ jest pro-
sta i dostêpna bankowoœæ. Unikamy skompli-
kowanych produktów, zawi³ych procedur. W
swojej ofercie posiadamy zarówno produkty
depozytowe - RORy, lokaty, rachunek oszczêd-
noœciowy, jak i kredytowe. Mo¿na u nas otrzy-
maæ nie tylko kredyty gotówkowe, ale tak¿e
kredyt mieszkaniowy, równie¿ w ramach pro-
gramu „Rodzina na swoim”. Zainteresowa-
nych zapraszam do Banku, gdzie nasi doradcy
udziel¹ wszelkich informacji. 

Pocztowy 
ceni klientów
z UAM
Rozmowa z Sylwi¹ Sarbinowsk¹, dyrektorem
Oddzia³u Banku Pocztowego S.A., w Poznaniu 



Kredyt mieszkaniowy

Kredyt gotówkowy

Skorzystaj z okazji

na dowolny cel

bezpieczny polski bank

Bank Pocztowy S.A. ul. Œw. Marcin 79, 60-972 Poznañ, tel. 61 858 69 00
sms 783 994 381 - kontaktwystarczy wys³aæ sms o treœci„ ”. Oddzwonimy doCiebie.

sms 783 994 317 - kontaktwystarczy wys³aæ sms o treœci„ ”. Oddzwonimy do Ciebie.

oprocentowanie
do miesiêcznych dochodów
netto bez porêczycieli
do bez zgody wspó³ma³¿onka

11,49%
17-krotnoœci

15 000 z³
nawet do
do
prowizja

150 000 z³
120miesiêcy

3%

RATA
120 miesiêcyna

724 z³
362 z³
290 z³
217 z³

2 173 z³

145 z³
72 z³

1 449 z³

* RRSO w rozumieniu Ustawy z 20.07.2001 r. o kredycie konsumenckim z póŸ. zm. wynosi 18,7% przy za³o¿eniach: kredyt udzielany 19.07.2010 r. na 12 m-cy wwysokoœci 8 000 z³,
powiêkszony o prowizjê nale¿n¹ Bankowi, oprocentowanie zmienne 11,49%, prowizja 3%, sp³acany w ratach równych do 19. ka¿dego miesi¹ca

RATA
96 miesiêcyna

823 z³
412 z³

247 z³
329 z³

2 470 z³

165 z³
82 z³

1 647 z³
896 z³
448 z³

269 z³
358 z³

2 688 z³

179 z³
90 z³

1 792 z³

RATA
84miesi¹cena

1 133 z³
567 z³

340 z³
453 z³

3 400 z³

227 z³
113 z³

2 267 z³

RATA
60 miesiêcyna

RATA
48miesiêcyna

1 345 z³
672 z³

403 z³
538 z³

4 034 z³

269 z³
134 z³

2 689 z³

RATA
36 miesiêcyna

1 700 z³
850 z³

510 z³
680 z³

5 099 z³

340 z³
170 z³

3 399 z³

PRZYK£ADOWE RATY KREDYTU*

50 000 z³

20 000 z³
25 000 z³

15 000 z³

150 000 z³

10 000 z³
5 000 z³

100 000 z³

KWOTA
KREDYTU

infolinia 801 100 500** www.pocztowy.pl

do wartoœci inwestycji
mar¿a z pakietem ubezpieczeñ
maksymalny okres kredytowania do
refinansowanie poniesionych kosztów
tak¿e w programie „Rodzina na Swoim”
brak op³aty za wczeœniejsz¹ sp³atê kredytu
brak ryzyka kursowego - kredyt w PLN
prolongata w sp³acie nawet do
karencja do

100%
1,9%

40 lat

18miesiêcy
36miesiêcy

Skorzystaj z PROMOCJI

do koñcawrzeœnia 2010 r.
- nie zap³acisz prowizji za kredyt
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